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Amalie søllebæk Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Vi skal beholde kildebjerg klub da det er et frirum fra mange  Amalie Kildebjerg skole 

Besparelser 2023  
Høringsforslag fra 
Folkeoplysningsudvalget 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Folkeoplysningsudvalget har hermed følgende bemærkninger til de foreslåede besparelser på budget 2023.  
Folkeoplysningsudvalget er i indeværende år meget optaget af at forbedre Børn og Unges trivsel og vi har i vores budget oprettet en pulje på kr. 
100.000,-, der tilgodeser netop denne aldersgruppes trivsel. 
Vi kan derfor ikke støtte besparelsesforslag der reducerer de puljer, der tilgodeser denne aldersgruppe. 
Vi foreslår konkret, at der ikke foretages besparelser på følgende KUFU prioriteringer: 
Nr. 5,7,9,11,13 og ikke mindst 17, der betyder en reducering af medlemstilskuddet med kr. 875.000,- 
I stedet burde man øge tilskuddet pr. medlem under 25 år. Som vi husker det er medlemstilskuddet ikke reguleret de seneste ca. 10 år. 
Et højere medlemstilskud vil gavne netop de unge som vi mister i foreningerne i disse år. 
Vi vil gerne understøtte de frivillige ildsjæle som arbejder med at tiltrække og fastholde de unge i foreningerne og ikke tage gejsten fra dem og 
deres uvurderlige arbejde ved at forringe de vilkår, som de arbejder under. 
Endelig vil vi kraftigt anbefale at forslag om reduktion af kommunal bygningsmasse VBAF 28 fjernes fra besparelser. 
Ca. 10 foreninger har netop fået lokaler i PostNord bygningen og har brugt tid og energi på at indrette sig der. De er blevet forflyttet fra andre 
lokaler, der skulle bruges til andre kommunale formål 
 
På Folkeoplysningsudvalgets vegne 
Anders Bo Hansen 
Formand 

Anders Bo Hansen Folkeoplysningsudvalget 

Høringssvar fra Tuse IF 
vedr. besparelser på 
budget 2023 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Høringssvar fra Tuse IF vedr. besparelser på budget 2023 
Vi er i Tuse IF meget bekymret for besparelsesforslag 17 om at nedsætte medlemstilskuddet fra 220 kr. til 150 kr pr. medlem under 25 år, da vil 
forringe vores foreningsvilkår med ca. kr. 84.000 i 2023 
Vi har efter Corona igen formået at få de yngste medlemmer tilbage i vores forening. Vi har endog øget denne medlemsgruppe. Derfor gør denne 
besparelse ekstra undt, da foreningen har brug medlemstilskuddet til at håndtere medlemsfremgangen. 
Med venlig hilsen 
Anders Bo Hansen 
Formand Tuse IF 

Anders Bo Hansen Tuse IF 

Høringsforslag fra 
Folkeoplysningsudvalget 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Besparelser 2023 
 
Høringsforslag fra Folkeoplysningsudvalget 
 
Folkeoplysningsudvalget har hermed følgende bemærkninger til de foreslåede besparelser på budget 2023.  
Folkeoplysningsudvalget er i indeværende år meget optaget af at forbedre Børn og Unges trivsel og vi har i vores budget oprettet en pulje på kr. 
100.000,-, der tilgodeser netop denne aldersgruppes trivsel. 
Vi kan derfor ikke støtte besparelsesforslag der reducerer de puljer, der tilgodeser denne aldersgruppe. 
Vi foreslår konkret, at der ikke foretages besparelser på følgende KUFU prioriteringer: 
Nr. 5,7,9,11,13 og ikke mindst 17, der betyder en reducering af medlemstilskuddet med kr. 875.000,- 
I stedet burde man øge tilskuddet pr. medlem under 25 år. Som vi husker det er medlemstilskuddet ikke reguleret de seneste ca. 10 år. 
Et højere medlemstilskud vil gavne netop de unge som vi mister i foreningerne i disse år. 
Vi vil gerne understøtte de frivillige ildsjæle som arbejder med at tiltrække og fastholde de unge i foreningerne og ikke tage gejsten fra dem og 
deres uvurderlige arbejde ved at forringe de vilkår, som de arbejder under. 
Endelig vil vi kraftigt anbefale at forslag om reduktion af kommunal bygningsmasse VBAF 28 fjernes fra besparelser. 
Ca. 10 foreninger har netop fået lokaler i PostNord bygningen og har brugt tid og energi på at indrette sig der. De er blevet forflyttet fra andre 
lokaler, der skulle bruges til andre kommunale formål 
 
På Folkeoplysningsudvalgets vegne 
Anders Bo Hansen 

Anders Bo Hansen Folkeoplysningsudvalget 
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TVÆR-01- Nedlæggelse 
af elevtjenesten 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

TVÆR-01- Nedlæggelse af elevtjenesten 
Elevtjenesten er tænkt til alle unge mennesker i kommunen. Den er dog et tilbud, som vi ved, er særlig god for unge med anden etnisk baggrund. 
Mulighederne for at få hjælp inden for skoletid, på skolen er uvurderlige. Samarbejdet med uddannelsesinstitutionerne er i høj grad med til at 
holde unge frafaldstruede i uddannelse. 

Holbæk kommunes 
Integrationsråd 

  

SIOU40-01 Nedlæggelse 
af Kulturformidler 

Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

SIOU40-01 Nedlæggelse af Kulturformidler 
Integrationsrådet mener, at kulturformidlerens arbejder er uvurderligt for integrationsarbejdet i Holbæk kommune.  
Kulturformidleren arbejder på tværs af kerneområderne med alle familier med anden etnisk baggrund end dansk. Kulturformidleren har et stort 
netværk og kendskab til de etniske grupper i kommunen. Han samarbejder med blandt andet de kulturelle foreninger, etniske grupper, 
boligsociale helhedsplaner, SSP og os i integrationsrådet. Vores netværk til de forskellige etniske grupper i vores kommune kender næsten alle til 
kulturformidleren og kender til hvilken hjælp, han kan yde. I Holbæk kommune ligger meget af integrationsindsatsen i AUBO, Kulturformidlerne er 
ansat i SIOU, men med et ben i Læring og Trivsel. Vi har brug for denne kobling mellem kerneområderne, vi har brug for denne stilling, hvor 
arbejdstiden og funktionen er meget svingende fra dag til dag. Kulturformidleren hjælper hvert år mange familier i kommunen, en besparelse af 
netop denne stilling, kan i længden blive dyr. 

Holbæk kommunes 
Integrationsråd 

  

AUBO-02 Nedlæggelse 
af Integrationsråd 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

AUBO 02 - Nedlæggelse af Integrationsråd  
 
Holbæk kommune har ikke gjort meget brug af Integrationsrådet. På sin vis kan man derfor argumentere for en nedlæggelse. Der bor dog over 
100 nationaliteter i Holbæk kommune, og derfor bør Holbæk kommune selvsagt have et integrationsråd, der bruges aktivt i alle former for 
integration.   
De 15 frivillige medlemmer af Integrationsrådet er kommunens netværk og bindeled til denne mangfoldighed af borgere. 
Integrationsrådet kan være et bindeled til både eksisterende udfordringer på integrationsområdet, men også til særskilte indsatser. Særligt kan 
Integrationsrådet bidrage til et samarbejde med frivillige organisationer ved akut opståede opgaver som f.eks. helt aktuelt ved modtagelse af 
borgere fra Ukraine. 
Kommunens står overfor at skulle lave en Handlingsplan samt Beredskabsplan til forebyggelse af negativ social kontrol og æreskrænkelser. I 
denne forbindelse tænkes Integrationsrådet som en vigtig medspiller og faglig kompetence. 

Holbæk kommunes 
Integrationsråd 
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Høringssvar ang. 
lukning/flytning af 
Svinninge Bibliotek 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Svinninge, d. 22. februar 2023 
 
Høringssvar ang. lukning/flytning af Svinninge Bibliotek.  
 
Det er en svær tid for Holbæk Kommune. Der skal spares mange, mange millioner kroner. 
Mange aktiviteter for mange mennesker ser ud til at blive sparet væk. 
Netop derfor skal vi tænke os rigtig godt om. 
 
I Svinninge har vi et dejligt bibliotek. Et godt hus, der er tegnet og bygget til netop at være BIBLIOTEK. 
Det har en fantastisk god beliggenhed midt i byen – midt imellem supermarkederne og andre butikker. 
Derfor er der mennesker på biblioteket ,lige meget hvornår man kommer. 
Når man alligevel skal i byen, går man også lige på biblioteket for at hente/aflevere sine bøger, læse avisen, låne en billedbog til 
børnene/børnebørnene, følge med i yndlingstidsskriftet, søge en oplysning på computeren osv. 
Det er bare så vigtigt, at der er nem adgang til al mulig litteratur, såvel fag- som skønlitteratur. 
Vores samfund bygger i høj grad på , at hver borger deltager i den demokratiske debat, og at alle uanset indkomst har adgang til oplysninger. Og 
netop hvis mange andre tilbud nedlægges, vil det være ekstra vigtigt at der er nem adgang til bøger, som betyder så meget for mange, mange 
mennesker. 
Jeg ved godt, at man ikke vil LUKKE biblioteket, men flytte det op på skolen. 
Mange undersøgelser har vist, hvor stor betydning det har for folks brug af biblioteket, at det er nemt tilgængeligt. Svinninge Bibliotek er det 
eneste sted i byen, hvor borgerne kan samles til alle mulige fælles aktiviteter: morgensang, koncerter, Yoga, politiske møder osv.  
Borgerne holder af dette dejlige hus og passer på det. Familier med småbørn, institutioner, avislæsere, romanelskere, computerbrugere osv. 
Med håbet om at der trods alt kan blive råd til at vi kan beholde biblioteket på den nuværende adresse 
Venlig hilsen 
Annie Hass 
Torslundevej 48 
4520 Svinninge 

Annie Hass   
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Besparelser til de tre 
Erhvervsforeninger  
Svinninge, Jyderup & 
Tølløse  

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

I forbindelse med det udsendte sparekatalog, er vi blevet bekendt med, at de allerede aftalte midler, kr. 80.000, til støtte for, både at fastholde, 
men også udvikle, Svinninge som et attraktivt bosætnings- og handelsområde, trækkes tilbage både i 2023, 2024 og 2025. 
Pengene er indtil nu blevet investeret i bl.a. blomsterkummer, som skal udsmykke og give liv i vores byer og i samarbejde med Lokalforum, i borde 
og bænke. Sådanne investeringer kræver vedligehold, som allerede er aftalt med lokale frivillige foreninger, deriblandt spejderne. Blomsterne er 
bestilt og kommer hjem sidt i april, så med beplantning og pasning har vi allerede øremærket kr. 38.500,- til dette alene. 
Der investeres løbende i aktiviteter i byen, f.eks. byfester og optog, i 2022 med fokus på de mange lokale foreninger, men også med konkurrencer 
for børn, og barnlige sjæle, til stor glæde for mange. 
Derudover har vi budgetteret med at investere i julebelysning, som skal give liv og glæde i vores byer. Noget vi stærkt mener, ikke kun bør være 
for beboere i Holbæk midtby. Alle har en ambition om at vores julebelysning skal blive mere grøn, noget som vi også ved, at Holbæk kommune har 
stærke ambitioner om, og derfor vil det vær ærligt at skulle droppe det projekt.  
Alle investeringer til gavn for vores by og til stor glæde for borgerne i Svinninge, hvilket let kan aflæses, både i den store opbakning til vore 
arrangementer, men også ved de mange glade og positive tilkendegivelser på sociale medier. 
Det er disse midler I har planlagt at fjerne.  
I vores øjne er det en meget forkert beslutning kun støtte udviklingen i Holbæk by og glemme udkantsbyerne omkring Holbæk. Det er et kedeligt 
signal for borgerne, at få Svinninge stemplet som mindre vigtige og et stort tilbageslag for det store arbejde, frivillige kræfter ligger i byen og 
byens fremtid. 
Ikke mindst set i lyset af, at vi alle havde forståelsen af, at Holbæk kommune havde en ægte interesse i, ikke kun at støtte Holbæk by, men også at 
give mulighed for at bringe liv og udvikling til de større handelsbyer i kommunen. Det er i forvejen et beskedent beløb der er blevet afsat. Vi 
undrer os over hvorfor kommunen ikke fortsat ønsker at støtte op om udvikling og liv i de lokale byer.  
  
Svinninge ønsker derfor at gøre indsigelse i, at Holbæk kommune skærer støtten i lokal byudvikling. Vi mener det er en skæv fordeling af 
interessen for kommunens beboere.  
Vi er opmærksomme på at vi måske ikke har den samme handelsstatus som Holbæk, men gør det vores byer mindre værdige til at få mulighed for 
at skabe liv og udvikling for vores medborgere?  
  
Vi forstår kommunen står i en stor økonomisk udfordring, og at alle skal være klar til kompromiser. Vi undrer os dog over, at Holbæk Kommune 
vælger at skære så drastisk i et allerede beskedent beløb i kommunens totale budget for 2023 og helt fjerne tilskuddet fra 2024 og frem. 
  
For at imødekomme Holbæk Kommunes nødvendige sparekrav, men stadig sikre mening og udvikling i Svinninge, foreslår vi en nedsættelse af det 
årlige tilskud fra kr. 80.000 til kr. 50.000. 
På den måde kan Holbæk Kommune stadig inde for det arbejde, og de løfter der er afgivet til lokalområderne uden for Holbæk, og vi i 
lokalområdet har stadig mulighed for at fortsætte det gode arbejde for Svinninge. 
  
Mvh Benny Jørgensen  
  
Svinninge Erhvervsforening. 
  
  
  
Med venlig hilsen 
Benny Jørgensen 
Odsherred Bilcenter ApS 
Hovednummer: 5926 6111 
Direkte nummer: 5925 8881 
www.ods-bilcenter.dk 

Benny jørgensen Svinninge 
Erhvervsforening  
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Medlemstilskud - KUFU 
17 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

KUFU 17 
"Sekretariat - Reducere sats for medlemstilskud fra 220 kr. til 150 kr. - kan skaleres op"  
 
"Forenings aflivning" skriver leder i vores nabo-spejder-enhed Jimmi Singerholm til bl.a. KUFU 17. Det får min fulde opbakning. Et medlemstilskud 
der reduceres med kr 70 per medlem - og som kan reduceres yderligere skal man vel forstå af overskriften - lyder måske ikke af meget, men det er 
slemt nok når foreningerne står i en perfekt storm efter covid: Det er sværere at få hjælp fra medlemmer til fundraising, der er lavvande i kassen 
hos gamle trofaste sponsorer, kontingentet er følsomt at øge i disse inflationstider og elregningen svulmet op.  
 
Vi har altid haft et glimrende samarbejde med kommunen om tilskud til varmepumpe med mere, men det er som Jimmi også skriver, sværere at 
holde foreningen kørende, når man har 'valgt' selv at eje grund og lokaler. Et tag der skal skiftes, isolering på loftet osv. er store økonomiske 
beslutninger der påhviler den selvejende. 
 
Med udsigt til mindre medlemstilskud af en anseelig størrelse, samt nyligt tab af muligheden for at deltage i Ren Natur sponsoreret 
affaldsindsamling (Klima, Miljø og Natur), så skal der findes kr 6000+ et sted i kassen. Javel, der har faktisk været en del fonde at søge til nyt udstyr 
og nye aktiviteter i de seneste år, men der er ikke fonde at søge til drift, til den kedelige elregning og bare til at holde kontingentet nede.  
 
Vi laver juletræsindsamling, rydder op ved dyrskue, laver fastelavn og sælger lodsedler. Det kan geares op, men når vi skal være ærlige, så betyder 
det altid større og længerevarende bidrag fra de frivillige ledere i forholdet 60/40 til forældre til de mange børn som udgør hovedparten af vore 
medlemmer. Når vi ved siden af kaster os ind i at hjælpe med at bygge sheltere lokalt, bidrage til byfest med mere, så er der ikke mange kræfter 
tilbage. Vi er nød til benhårdt at gå efter fundraising der giver noget og droppe de 'frivillighedstimer' der intet giver.  
 
Et godt medlemstilskud giver os mulighed for ikke at være så pekuniære omkring hvad vi kaster os over og at kunne holde kontingentet på et 
niveau som fortsat tilgodeser en almindelig familie. 

Lars Bo Christensen KFUM Tuse Bjerg 
Gruppe 

Cassandra Lauridsen Økonomiudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Jeg som medlem i IF Ryttergården, ville blive meget ked af, at skulle af med personalet. 
Jeg ser personligt at det giver en kæmpe tryghed. 
og bekymre mig, hvis de ikke var der. 

Cassandra Lauridsen IF Ryttergården 
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Høringssvar BUPL Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Kultur og Fritid 

HØRINGSSVAR PÅ BESPARELSER PÅ BUDGET 2023. 
Høringssvaret omfatter LAER 1, LAER 2, LAER 4, LAER 7, LAER 10 samt KUFU 5, KUFU 7 og KUFU 11. 
BUPL Midtsjælland ønsker på vegne af vores medlemmer ansat i Holbæk Kommune at afgive høringssvar til ovenstående i sparekataloget 
foreslåede besparelser. 
Inden vi kommenterer de enkelte forslag på børne- og ungeområdet, undrer det os, at der ikke er medtaget et forslag om at nedlægge Stestrup 
skole, idet der ikke synes at være en realistisk mulighed for, meningsfuldt, pædagogisk og økonomisk at videreføre en skole med så få elever. 
Provenuet fra en nedlæggelse bør derfor indgå som en sparemulighed, inden man går videre i processen på børne- og ungeområdet. 
I besparelseskataloget på Udvalget for Børn og Skoles område er mere end 60% af besparelserne målrettet pædagogerne og deres virke. Det 
forekommer uforståelig og voldsomt, i en tid med mistrivsel og fokus på børn og unges vilkår, ikke mindst under indtryk af, at en form for 
genopretning af området har været på vej under de sidste 5 år. 
 
LAER 1. Rammebesparelse på dagtilbud 
Over de sidste år er der sket gradvise skridt mod at opnå bare minimumsnormeringer i dagtilbuddene. Indregnet en negativ udvikling i 
pædagogdækningen fra ca. 60% til 50% og indregning af 85% af ledernes arbejdstid på gulvet, eksternt pædagogisk personale, 
ressourcepædagoger og den socioøkonomiske (skæv)del af personalenormeringen ser det ud til at man opnår minimumsnormering i lovens 
forstand. 
Imidlertid har Holbæk en ekstrem høj inklusionsgrad, idet omkring 99% af alle børn rummes i dagtilbuddene. Det giver store udfordringer i 
pædagogernes arbejdsdag og store udfordringer for de ledere som skal få institutionerne til at fungere, ikke mindst at skabe et påkrævet 
inkluderende miljø med udvikling for alle børn og meningsfuld inklusion.  
På nuværende tidspunkt er der ikke sammenhæng mellem ambitionerne om høj kvalitet, høj inklusionsrate og de ressourcer der stilles til 
rådighed, det viser sig bl.a. i rekrutteringsvanskeligheder til både pædagog og lederstillinger med heraf følgende lavere pædagogdækning, øget 
sygefravær, frustration og øget personaleomsætning – alt det man netop ikke har brug for. 
At foreslå at en nedskæring kan klares i institutionerne ved at spare på vikardækningen og ikke på grundnormeringen. Vi skal bare konstatere, at 
institutionerne ikke har en vikarkonto, og at der allerede nu kun kan ansættes vikarer ved at tage af grundnormeringen til et internt vikarbudget, 
samt anvende de midler der genereres af sygedagpenge – hvilket langt fra dækker – og fra barselspuljen, som sikrer at ligestillingen bevares – ikke 
mindst set i lyset af at hovedparten af de ansatte er kvinder. 
 
LAER 2. Reducere antallet af områdeledere fra 4 til 3 på dagtilbudsområdet 
Forslaget går på en i øvrigt uspecificeret omlægning af områdestrukturen (for nu 4. gang) og er alene motiveret med en betragtning om antallet af 
børnehuse pr. område sammenlignet med Holbæk by Vi har i en længere årrække haft et relativt velfungerende områdesystem, dog med 
ledelsesmæssige udfordringer på nærledelsen ved et øget ledelsesspænd og opgaveportefølje i børnehusene. 
Man kan ikke bare sammenligne på antallet af børnehuse for at skabe en meningsfuld struktur. Holbæk by har geografisk sammenhæng og to 
skoler at samarbejde med. Anderledes vil det se ud for de to resterende områder, som vil skulle dække mange lokalsamfund og mange skoler som 
samarbejdspartnere. Samtidig vil en strukturændring påvirke hverdagen i alle berørte børnehuse, lige fra nye bestyrelser, pædagogisk praksis, 
samarbejdspartnere, rutiner o.m.a.. Det vil skubbe yderligere til frustrationer, fastholdelse, og ikke mindst til den hverdag der er børnenes. Også 
nærledelsen vil være udfordret, og det vil yderlige stramme behovet for genindførelse af souschefer eller lederaspirant stillinger i børnehusene. 
Og er det så den sidste ændring af strukturen? 
 
LAER 4 Børnespecialcenter Lukkeuger i fritidstilbud 
Dette forslag er udtryk for en serviceforringelse for familierne med børn i de berørte ordninger men i overensstemmelse med det servicetilbud 
der gives i kommunens øvrige dag- og fritidstilbud. Vi kan være bekymrede for om den personalemæssige besparelse er for stor i forhold til 
hvordan ressourcen nu er tilrettelagt i de omhandlede ferieperioder, 
 
LAER 7. Reducering af pædagogernes deltagelse i undervisningen. 
Det er dybt bekymrende at se dette forslag. Det er nu 3. gang på 6 år der lægges op til besparelse på pædagogerne i undervisningen. Først fra 14 
til 12 timer i indskoling og på mellemtrin, så fra 12 til 6 timer på mellemtrin og nu en gang til. 
Det er nok det dårligste besparelsesforslag man kan forestille sig. Kæmpe inklusionsudfordringer, trivselsproblemer, frihedsforsøg, vidtrækkende 
ambitioner med den Inkluderende folkeskole og Fremtidens specialundervisning – alt sammen noget der skriger på flere pædagoger. Hertil KL’s 
opfordringer til at styrke de pædagogiske fritidsmiljøer og trivselsindsatsen, senest udtrykt ved det nyligt af KL afholdte børnetopmøde. 
Læg hertil store konsekvenser for driften af de mindre SFO’er, med en forudsat stillingsstruktur med små deltidsstillinger, som vil få konsekvenser 
for både fastholdelse og rekruttering af pædagoger. Forslaget om job opfyldning for skolepædagoger er helt urealistisk, for behovet falder 
tidsmæssigt sammen, og vil medføre dobbelt forberedelsestid. Det har før, uden held, været forsøgt i Område Skovvejen. 
Forslaget bliver ikke mindre uforståeligt af, at kommunen i tildelingsmodellen til skolerne bevilliger 75% af den understøttende undervisning som 

Claus Clemmensen   
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lærertimer og 25% som pædagogtimer selv om 50/50 indgår som forudsætning fra indenrigsministeriet og KL. 
 
LAER 10 Nedlæggelse af klub/fritidstilbud (Budgetaftale 2023) 
Stor var glæden over budgetbeslutningen med 0,3 mio. kr. til fritids- og klubtilbud i Gislinge, Kildebjerg, Tuse & Udby, samt ST. Merløse & 
Stestrup. Bevillingen skal nok ses understøttet med udmeldingen fra Undervisningsministeriet 5. oktober 2022, hvor regeringen afsatte en pulje til 
løft af fritidspædagogikken i områder med høj andel af sårbare og udsatte børn, hvor Holbæk Kommunes andel i 2022 var 1.387.000 kr. og i 
forbindelse med den kommende finanslov forventes at blive 3.822,400,-. Erfaringerne fra Kildebjerg, som havde taget et initiativ tidligere, er 
entydigt positive – bedre trivsel, fællesskab, mindre skolevægring, bedre uddannelsesperspektiver og en bedre fælles identitetsfølelse i 
lokalsamfundet. 
Det er perspektivløst at fjerne denne vigtige bevilling. 
 
KUFU 5 
Igen en besparelse der rammer især udsatte og sårbare børn og unge. Det opsøgende og understøttende arbejde blandt børn og unge er så 
påkrævet i det ofte hårde og ensomme liv mange unge lever, og hvor hjælp og relationer på det rigtige sted og tid gør en uvurderlig forskel for 
deres adfærd og udvikling. At forslaget også berører rigtig mange på deres ansættelsesgrad taler yderligere imod det. 
 
KUFU 7 
Cirkus kæphøj er et helt unikt pædagogisk tilbud. Forslaget er en klassisk standardforringelse – flere børn og unge pr. medarbejder, mindre tid til 
den enkelte og mere forældrebetaling i kommunekassen. 
 
KUFU 11 
Dette spareforslag vil på sigt medvirke til at udsulte de gode aktivitetstilbud, der danner rammen for gode og sunde udtryks- og aktivitetsformer, 
som tilbydes de unge i Holbæk. 
 
BUPL vil stærkt appellere til, at de voldsomme sparetiltag på børn og unges – og dermed også pædagogernes vilkår, genovervejes.  
Med faldende energipriser og en eventuel – om end ubehagelig – lukning af en for lille skole, burde der være muligheder for revurdering. 
 
For BUPL Midtsjælland 
 
Sanne Mikkelsen Claus Clemmensen 
FTR Faglig konsulent 
 
 
 
 
 
 
 
  

Det vil vi være kede af Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Det er vi kede af at høre vi har været meget glad for at været der både samværet og ane forskningen og hygge.  
      Diana og Hans Jørgen Hansen 

Diana og Hans Jørgen 
Hsnzen 

Tøløse A hiset 

Vedr. mulighed for at 
spare medarbejdere i IF 
Ryttergårdens 
idrætsforening 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi har brug for ekstra støtte, når vi har et psykisk handicap, som vi ikke kan få, hvis vi går i et alm. fitness center. I IF- Ryttergården får vi den ekstra 
støtte til træningen, som vi har behov for, hvilke giver os tryghed, ro, struktur og overblik, som er vigtigt for, at vi kan klare hverdagen. I et alm. 
træningscenter forstår de ikke hvad det vil sige at have et psykisk handicap. 
I IF-Ryttergården har Instruktøren og træneren viden om psykiske handicaps og det betyder meget for os der går der, at vi får den ekstra støtte 
som vi har behov for. 
De har mere tid end en instruktør i et alm. træningscenter. Det vil være hårdt for os brugere, hvis de ikke var der mere og vi selv skal klare 
træningen. 
Jeg synes derfor, at det er en meget dårlig ide, hvis instruktør og træner ikke skal være der mere.   

Ditte Nielsen Strand IF Ryttergården i 
Holbæk 

Medlemstilskud til unge 
bør ikke sættes ned 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

KUFU forslag 17 lægger op til en tredjedels nedskæring på medlemstilskud til foreninger i børn og unges fritidsliv. Dette vil påvirke økonomien i en 
lille forening som vores (Teaterskolen Harlekin) stærkt negativt. Vi vil blive nødt til modsvare det med højere deltagerbetaling og/eller forringet 
undervisningstilbud, ligesom foreningen næppe vil have råd til øvrige aktiviteter (som fx sommerferieaktiviteter). En hævelse af den generelle 

Erik Otterstrøm Teaterskolen Harlekin 
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deltagerbetaling vil underminere vores stærke ønske om at gøre tilbuddet tilgængeligt for bredest mulig kreds. Synd og kortsigtet at spare på 
børns sunde fritidsinteresser og dermed generelle trivsel. 

Behov for langsigtede, 
helhedsorienterede 
løsninger og for færre, 
men konsoliderende, 
handlinger 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi er bevidste om, at der i offentlig forvaltning i dag er lagt en række statslige benspænd ind, og at det derfor er en bunden opgave, at kommunen 
håndterer budgetudfordringen bl.a. gennem besparelser. For at fremtidssikre kommunen kalder det på, at organisationen sadler om og finder nye 
veje – på alle niveauer!  
 
Vi foreslår, at Kommunalbestyrelsen dropper råderumstilgangen for en periode. Det amputerer en i forvejen tyndt besat og presset organisation 
at skulle finde et råderum på 1,5 % hvert år. Det kommer vi ikke til at arbejde smartere af. Se bare hvor galt det er gået for sygehusene. I stedet 
bør kommunen fokusere og dedikere de sparsomme eksisterende ressourcer til få og målrettede indsatser, der netop kan ruste os til fremtiden. 
Organisationen skal kunne følge med for at kunne omsætte og forankre prioriteringerne i konkret adfærd og for at opnå effekt.  
 
Kommunalbestyrelsen bør derfor arbejde stærkere på at skabe en organisation, der drives med et strategisk og langsigtet blik og som sikrer 
helhedsorientering og sammenhængskraft, bl.a. gennem styrede og understøttede processer med fælles mål. Det samlede sparekatalog er ikke et 
udtryk for langsigtethed eller sammenhæng i kommunens virksomhed. Og det risikerer at skabe yderligere ulighed i sundhed og det bliver dyrt – 
menneskeligt som økonomisk! 
 
Vi er som kommune nødt til at gå mere nuanceret til ”kan- og skal-opgaver” fra lovgivningen. Det er som oftest ”kan-opgaverne”, der rummer 
muligheden for tidlige og mindre indgribende indsatser og som har et forebyggende element. Det er dem, der kan forhindre, at kommunens 
velfærdsområder bliver lagt ned af de dyrere ”skal-opgaver”. Det er reaktivt og fordyrende på den lange bane kun at gøre det, man skal! 
 
Der findes desværre ingen Quick Fixes til at løse de komplekse udfordringer, vi står overfor på velfærdsområderne i Danmark. Sundheds-, ældre- 
og socialområderne er under stærkt pres. Det skyldes til dels den generelle demografiske udvikling, udviklingen i borgernes behov for støtte og 
pleje samt en fortsat opgaveglidning mellem regioner og kommuner, som siden strukturreformen ikke har været og fortsat ikke er finansieret i en 
takt, der modsvarer det reelle behov og de krav, der stilles til kommunens formåen. Disse ting gør sig gældende både på landsplan og i Holbæk 
Kommune. Samtidig står områderne med massive fastholdelses- og rekrutteringsudfordringer.  
 
Kommunen skal fortsat arbejde målrettet med at skabe attraktive arbejdspladser, der har som omdrejningspunkt at levere god faglig, 
organisatorisk og borgeroplevet kvalitet. Og vi er nødt til som minimum at fastholde fokus og tempo i arbejdet med at skabe nye løsninger (fx i 
form af ”Faste selvstyrende teams i hjemmeplejen” og ”Exorlive”) for at imødegå udfordringerne i tide.  

AHLI Fagsekretariat   

Høringssvar vedrørende 
reducere sats for 
medlemstilskud fra 220 
kr. til 150 kr. 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Odsherred Distrikt, der repræsenterer KFUM-Spejdergrupper i Holbæk, Kalundborg og Odsherred kommuner, er stærkt bekymret for, at Holbæk 
Kommune påtænker en spareøvelse, der reducerer medlemstilskuddet med mere end 30%. Det gælder generelt og i særdeleshed i et allerede 
igangværende regnskabsår. 
  
I oplægget står, at der skal spares, men det rygtes, at det reelt skyldes, at kommunen mener, at medlemstilskuddet går til driftsomkostninger. 
Derudover hører vi også, at det reducerede medlemstilskud i stedet påtænkes at kunne søges i puljer til aktiviteter. 
Begge påstande giver ingen mening i et frivilligt engagement med kommunens børn og unge. 
  
Inden kommunen vedtager en så voldsom reduktion i medlemstilskuddet, kunne det være ønskeligt, at kommunen reelt undersøger, om 
foreninger bruger pengene efter hensigten, hvilket er helt rimeligt, så kommunen har sikkerhed for, at pengene går til formålet. Den årlige 
regnskabsaflægning stiller ikke krav om, at medlemspengene dokumenteres særskilt. Medlemspengene indgår derfor i gruppernes forskellige 
poster. 
1. Først og fremmest er der de direkte udgifter til aktivitet. De udgifter vil være nemme at dokumentere. 
2. Dernæst er der den ofte reducerede deltagerbetaling på weekender og lejre, som kun lader sig gøre, fordi grupperne får medlemstilskud. Kan 
grupperne ikke reducere prisen på fx en weekend, så vil antallet af deltagere falde, fordi ikke alle familier kan afse pengene. Denne post viser sig 
som et merforbrug i på weekend i forhold til den indtægt, der har været ifm. ved den givne aktivitet. Den merudgift fremgår ikke direkte i 
regnskab, men kan dokumenteres med aktivitetens regnskabsaflæggelse. 
  
Det andet aspekt, at foreningerne i stedet kan søge midlerne til specifikke aktiviteter, stiller krav om, at lederne i højere grad bruger deres 
frivillighedstid til administrative opgaver frem for at skabe aktiviteter og være samme med spejderne. Der gavner på ingen måde det frivillige 
arbejde i grupperne. Det ligner i højere grad forskningsverden, der skal have fundraiset deres projekter, inden de går i gang med forskningen. 
Det er vigtigt at holde sig for øje, at de frivillige ledere, der er i grupperne, kommer med alle mulige forskellige baggrunde og dermed ikke 
nødvendigvis har kompetencerne til fundraising. Det vil derfor i høj grad påvirke kvaliteten af aktiviteter for kommunens børn og unge, hvis 
materialerne til aktiviteterne ikke er tilstede, fordi der ikke er penge til dem. 

Berit Eskerod Olsen KFUM-Spejderne 
Odsherred Distrikt 
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Endelig er det dybt bekymrende, at Holbæk Kommune bruger 2020 som grundlag for besparelserne. 2020 er et af de hårdeste år hele 
foreningsdanmark har gennemgået. 2020 var et år uden ret meget foreningsaktivitet, fordi foreningerne i en stor del af året var lukket på 
baggrund af corona. Ikke mange foreninger er gået gennem corona uden en medlemstilbagegang, fordi de ikke har kunnet virke i deres 
kernekompetence - nemlig at skabe aktiviteter for kommunens børn og unge. 
Vores ledere har stået på hovedet for at skabe aktiviteter for børn og unge i lokalsamfundet, så de kunne få lidt adspredelse i deres hverdag og 
kunne fastholdes i foreningslivet efter corona. Eksempelvis med ‘Hjemmespejd’, hvor lederne har sammensat aktiviteterne, mens familierne selv 
måtte lægge materialer til … de materialer, som foreninger nu mangler at kunne dokumenter i grundlagsåret 2020, fordi de ikke blev indkøbt 
eftersom foreningerne ikke måtte mødes. 
  
Vi vil derfor opfordre Holbæk Kommune til at bede om dokumentation for afholdte udgifter i forbindelse med medlemstilskuddet, inden tæppet 
bliver revet væk under foreningerne. Det skal vel at mærke ikke være for regnskabsåret 2020, for det var helt atypisk og forhåbentlig ikke noget vi 
igen skal igennem. 
 
Med venlig hilsen 
Berit Eskerod Olsen 
Distriktschef Odsherred Distrikt 

Gode og trygge 
rammevilkår 

Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Høringssvar til Besparelser med økonomisk effekt for budgettet 2023 – 27 fra Lokalforum Mørkøv, Skamstrup og Stigs Bjergby 
I dette høringssvar kommer vi primært ind på områder, som berører os direkte, men mange generelle besparelser påvirker jo også vores 
lokalområde. Vi vil derfor kraftigt opfordre til, at disse nedskæringer er besparelser, der berører områder, som vi kan blive nødt til at undvære, og 
ikke nedskæringer, der blot skubber problemerne videre, så de vokser sig større og bliver vanskeligere at løse, hvilket der synes at være en 
tendens til især på det sociale område.   
Vi vil samtidig opfordre til, at rammevilkårene skal være ens/tilsvarende for alle byer i kommunen, enten der er tale om ”hovedstaden” Holbæk, 
større byer ”os andre”. Alle byer, små som store er interesseret i at skabe udvikling og borgeraktiviteter i deres område. 
For vores område vil vi specifikt pege på to besparelsesområder:  
Børn og skole  
Som påpeget til sidste års budget er det helt afgørende for udviklingen af vores lokalområde, at vi har en velfungerende skole – og gode og trygge 
børneinstitutioner. Det er et ”must” for tilflyttere, men det er naturligvis også helt centralt for os eksisterende beboere, at vi kan sikre vores børn 
og unge gode udviklingsmuligheder, også selv om de ikke bor i en købstad eller lign. Børn og unge er vores fremtid. 
Vi kan efter ”frisættelsen” af skolen glæde os over en rigtig god energi på skolen, men hele organiseringen og udviklingen af dette projekt kræver 
ressourcer, ikke mindst i ”anlægsfasen” og som minimum trygge rammer og forudsigelighed. Det er derfor meget bekymrende at læse forslaget 
om, at man vil ændre disse rammevilkår bl.a. ved at reducere pædagogernes deltagelse i undervisningen. Pædagogernes indsats er afgørende 
også i forhold til hele inklusionsproblematikken.  
Der er også forslag om at afsætte færre midler til kompetenceudvikling, hvilket vil påvirke medarbejdernes mulighed for at være opdateret på den 
nyeste viden og for inspiration til at udvikle skolen. For både skolen og den enkelte ansatte er muligheden for at kunne deltage i kurser og 
kompetenceudvikling og få inspiration og viden af afgørende betydning. 
Kildebjergskolen har også formået at etablere en klub, og også her har skolen på fornem vis grebet mulighed for at skabe noget værdifuldt for 
børn og unge – og hele lokalområdet. Dette fremhæves også i kommunens eget oplæg til besparelse, hvor der bl.a. står: ”I område Kildebjerg er 
klubben allerede fuldt etableret. Klubben har været et særligt aktiv, i forhold til at få skolevægringsbørn i skole igen. Det har været igennem 
klubben at elever med skolevægring, har fundet vejen tilbage til skolen igen. Derudover er der et aktivt samarbejde med UU-vejledningen, hvor 
vejlederen er tilstede i klubben.”  
At lukke klubben vil betyde et stort tab for mange af vores unge i vores lokalområde, da det er meget væsentlige opgaver, som klubben varetager 
for vores børn og unge.  
Endelig vil det være et utroligt trist signal at sende til de initiativrige folk på skolen, som i løbet af kort tid har fået klubben til at fungere.  
 
Ældrecentret  
I mange sammenhænge er det helt afgørende – også for ældre og svagelige - at der er mulighed for at deltage i aktiviteter og i sociale samvær. 
Rosenvænget i Mørkøv er et meget fint eksempel på, hvordan man ved mange forskellige aktiviteter og arrangementer skaber glæde og indhold 

Ellen Lundsgaard Lokalforum Mørkøv 
Skamstrup og Stigs 
Bjergby 
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for mange mennesker også udenfor centret. Rigtig mange frivillige er tilknytte centret og gør en imponerende indsats. Derfor virker forslaget om 
at nedlægge de aktive centre og lukke cafeen samt reducere aktivitetsmedarbejdere på plejecentre som helt urimelig og som en meget ”dyr” 
løsning. Tænk hvor megen sundhed og livsglæde man får for denne beskedne investering.  
Ifølge oplægget vil en nedlægning betyde, at man ”skal finde andre arenaer til fællesskaber og sociale aktiviteter”. I vores lokalområdet er der 
begrænsede muligheder for dette, og under alle omstændigheder: Hvorfor begynde forfra, når vi har et velfungerende center?  

KUFU-17 nedsættelse af 
medlemstilskud fra 220 
kr. til 150 kr. pr. 
medlem. 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Foreningslivet lider fortsat mange steder og har svært ved at få medlemmer i gang igen efter et par år med Corona.  
 
Vi er en lille forening, som tidligere også har modtaget et driftstilskud til pasning af udearealerne – det er her i 2023 også blevet opsagt. Det 
tilskud har vi haft brugt til at give til de forskellige hold, som har sørget for at rydde op, og så har de kunnet gøre noget ekstra for deres hold med 
social karakter. 
 
For at få dækket bare halvdelen af det driftstilskud har vi valgt at sætte kontingent op med 100 kr. om året. 
 
Hvis medlemstilskud sættes ned, vil det betyde at vi skal ud i en yderligere kontingentstigning, ellers vil der ikke være nogle penge til at både 
opretholde en nogenlunde rimelig drift af klubben og lave noget socialt. 
 
Det er bare rigtig svært at være frivillig ildsjæl og opretholde gejsten til at blive ved. 
 
På vegne af Bestyrelsen i Jernløse Boldklub 

Anna Huge-Christensen 
- Formand 

Jernløse Boldklub 
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Hørringssvar fra 
Ugerløse Lokalforum 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Klima, Miljø og 
Natur, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Til Kommunalbestyrelsen 
 
Vi har læst høring og må igen konstater at der er ikke mulighed for at se det tal som der ligger til grund for de respektive spareforslag. 
 
Vi har ikke ønske om at forholde os til de enkelte forslag. Det vil være spil af tid for os og jer. 
 
Vi er der imod optaget at den tænkning som må lægges for, når der er så stor fejl og mangler ved et netop vedtagen budget og de deraf  
nødvendige justeringer. 
 
Givet at det spare krav der nu er stillet så er det rigtige tal, må vi konstater at det i vores optik vil betyde personelreduktioner.  Det ses også i flere 
af de forslag som er fremsat. Der ses også omplaceringer og andre krumspring. Vi vil anbefale at kommunalbestyrelsen vedtager med sig selv  
nogle krav til de spareforslag som vedtage, det kunne bl.a. indeholde at; 
 
Der ikke fjernes medarbejder der har direkte borger omsorg som kerne område. 
 
Der ikke fjernes personale som har Kritiks infrastrukturelt arbejde. 
 
Der ikke fjernes personer som blot erstatte af andre. 
 
Dernæst må det sikres at de beslutninger, der tages kan  udmøntes og konstateres. 
 
Når det bliver nødvendigt at fjerne så mange personer vil det påvirke vores kommunes demokratiske model. Den  har betydet at vi som borger er 
blevet afhængige af administration og ikke politikere. 
 
Vi må derfor forvente at politikere stiller op til dialog og i større stil finder veje til at imødekomme afklaring af de spørgsmål vi vil stå med som 
borger og interesse organisationer. 
 
Det vil også være forventeligt at det efter denne gennemgang bliver opstillet klare politiske mål, som kan sikre der genskabes tillid til kommunes 
økonomistyring. 
 
Det må fastlægges hvad vi skal. Og dermed også hvad vi skal undlade. Vi kan som kommune blive nød til at gå i stå på alle former for ikke borger 
vitale områder i en tid til der er fundet overskud. 
 
Tiden må så bruge på at vi sammen får lavet nogle visioner for en fremtid med færre midler til rådighed. Vi må i fremtiden formodentlig blive bedr 
til at frikøbe frivillige, der kan skabe de  tilbud som vi kan få plads til. 
 
Ender denne  sparerunde så med at noget skal tage med grønthøster, vil vi anbefale at man finder en UG maskine, som var kendt for at tage lige 
meget fra alle.   
 
Alt andet lige så er alt jo en prioritering hvor kommunalbestyrelsen mener der skal spares. Nær demokrati - borger betjening - frivillighed, eller " 
kolde hænder "  - biokrati. 
 
Hilsen Ugerløse Lokalforum 
 
Formand Anders Rasmussen 

Anders Rasmussen Ugerløse Lokalforum 
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Høringssvar  Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar til kommunens besparelser. 
 
LAER 7. 
Reducering af pædagogernes deltagelse i undervisningen kan få store konsekvenser,  
konsekvenser som vi beder børnene om at betale og som vil ende med at koste dyrt. 
Det er en markant forringelse,der vil kunne mærkes i hverdagen hos samtlige børn, om man er velfungerende, har særlig behov eller er lige i 
opstarten. 
Der er alt  for mange børn i klasserne, der er et problem med mistrivsel, det mindste der kan gøres politisk trods spareplaner i kommunen er at 
opretholde det minimum af timer pædagogerne har i undervisningen, det samarbejde der er med lærerne, for at styrke det inkluderende 
fællesskab, understøtte elevernes personlige og sociale udvikling samt det arbejde der er med at understøtte trivslen i klassen og for den enkelte 
elev. 
Rammerne for børnene er i forvejen kritisable, ressourcerne er knebne, lærer og pædagoger løber hurtigere end hurtig for at få enderne til at 
hænge sammen og give børnene en tålelig og harmonisk skoledag. 
 
Trivsel, nærvær og kvalitet, står yderligere på spil med dette forslag om besparelse, her burde I hvis investering ikke er muligt i det mindste 
opretholde den ordning der er på nuværende tidspunkt. 
 
 
LAER 10 
Nedlæggelse af klub og fritidstilbud. 
Alle børn og unge fortjener et fritidstilbud, et sted som er deres, at spare i de Fællesskabe de unge kan opnå ved at gå i klub er hovedrystende, 
hvor skal de gå hen og hvad vil vi opnå ?  
Under konsekvenser skrive I selv “ de unge som benytter sig af tilbud idag, vil skulle finde sig et nyt sted at være” 
Det syntes jeg siger alt, for mig er der en alarm klokke der ringe. 
Samtidigt vil man spare på gadeteams under. KUFU 5 og bede Cirkus kæphøj under KUFU 7 have et større indtag, uden at samtidig komme med 
yderligere ressourcer til at løse opgaverne. 
 
KOFU 5. 
Gadeteams lavet et utrolig stort forbyggende og opsøgende arbejde blandt de unge, der måske ikke ellers vil kunne nås, der er opnået en 
synlighed, en respekt og en dialog blandt de unge og de medarbejderen der laver gadeplansarbejde, det er et vigtigt arbejde i forhold til den 
gruppe unge der ikke benytter sig af klubtilbud, foreningsliv eller andet. 
Er der råd til at spare på dette område ? 
 
KOFU 18. 
Halvering af fællesskabspuljen.  
En pulje hvor en besparelser vil gå ud over de lokale fællesskaber, den lille klub eller forening,  
informationen om mulighederne for at søge har ikke været synderlige synlig og derfor ikke optimal. 
Det er i den pulje den lille lokale forening kan søge midler, uden at skulle et større fundraising program igennem.  
Frivilligheden i foreninger og klubber er store i forvejen, hvis også mulighederne for at søge midler til det lokale fællesskab bliver forringet, kan der 
risikeres at mange arrangementer og events som tilgode ser mange vil blive aflyst eller opgivet på forhånd. 
  
KUFU tvær 1. 
Nedlæggelse af fællesskaberne. 
Dette forslag vil på mange måder “dræbe” ideer, tanker og udvikling i lokalområderne. 
Fællesskaberne er sparringspartner, som ved hvor der kan søges midler, en hjælpende hånd, en formidler, et bindeled, de har et stort kendskab 
på områder som vil blive svært at erstatte ved at kontakte borger.dk eller andre sites. 
At nedlægge dem vil være en forringelse af frivilliges muligheder og pålægge dem yderligere timers arbejde. 
En klar forringelse for alle de frivillige kræfter som arbejder for fællesskab, hos en kommune der gerne ser at frivilligheden overtager og klare 
opgaver der før har været varetaget kommunen. 
 
VBAF 32. 
Øgning af færgetakster. 
 

Hanne Ringius   
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En merbetaling på overfarten vil svække bosætningen på Orø, skade erhvervslivet & turismen, udover det vil ældre, børn og unge efterlades med 
udgifter som hurtigt bliver uoverskuelig og vil isolerer dem yderligere end de allerede er ved at vores færge har så få afgange i aftentimerne. 
Orøboere har fri overfart og det er dejligt men det har skolekammeraten, veninden, familien til den ældre ikke. 
Børn og unge har ikke selv valgt at bo på Orø, det har deres forældre - skal kammeraten med hjem fra skole ? 
prøve at spille badminton på Orø, eller bruge nogle af de andre tilbud der er her ovre til børn, unge og ældre. 
De muligheder bliver til et fravalg når de forskellige grupper ser på priserne for en retur. 
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Besparelsesforslag 
”Øgning af havnetakster 
(kajpladsleje)” 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Opgaven med at finde besparelser er selvfølgelig en bunden opgave, der skal løses. Det er der fuld forståelse for. 
 
Vi mener imidlertid ikke, at en øgning af havnetaksterne er den rigtige løsning for havnen til at bidrage til en større indtjening, og at en øgning kan 
give det direkte modsatte resultat. 
 
Det skyldes ikke mindst, at havnetaksterne for mindre end 2 måneder siden er forhøjet med ca. 20%. En stigning der allerede har betydet 
opsigelser af bådpladser. 
 
Til samme pris eller mindre tilbydes sejlere i andre havne i fjorden følgende, som ikke tilbydes i Holbæk Havn:  
 
• Landplads inkl. optagning og søsætning. 
• For især gæstesejlere, men også fastliggende skibe, ordentlige toilet- og badeforhold. 
• For gæstesejlere et køkken. Det har havnen aldrig haft. 
• Flere og bedre pladser for gæstesejlere, herunder til større motorbåde. 
 
Med den nyligt gennemførte forhøjelse af havnetaksterne mener vi, at der er en sandsynlighed for, at Holbæk Havn ikke anses for 
konkurrencedygtig i forhold til andre havne i Holbæk Fjord området. En yderligere øgning af havnetaksterne medfører risiko for fald i havnens 
indtjening. 
 
Skal indtjeningen på Holbæk Havn øges, mener vi man skal gå andre veje.  
 
En mulighed kunne være at gennemføre projektet med 3 nye flydebroer i Ny Havn. Det ville give plads til flere gæstesejlerpladser, herunder til 
større skibe, og til faste bådpladser for både større og mindre fastliggende skibe. Det ville give indtjening under forudsætning af, at prisen på 
bådpladserne ikke sættes for højt. 
 
En anden mulighed kunne være at øge indtjeningen på udleje af havnens landarealer. 

Ansatte i 
Havneadministrationen 

Havneadministrationen 

Orøkontorets 
høringssvar til KUFU 18, 
19/ KuFU Tvær 1 /VBAF 
32 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Orøkontorets høringssvar til Holbæk kommunes spareforslag. 
 
KUFU 18 - Sekretariat - halvering af Fællesskabspulje.  
Det vil være en fejl at halvere Fælleskabspuljen, idet puljen er et vigtigt værktøj, der hjælper projekter og støtter fællesskabet i lokalområderne.  
Puljen har iflg. Holbæk Kommune ikke været fuldt udnyttet siden 2018, hvilket måske skyldes, at det er forbundet med en exceptionel besværlig 
ansøgningsprocedure at søge penge i puljen, samt manglende information om muligheder for at søge i puljen. 
 
KUFU Tvær 1 - Nedlæggelse af Fælles-skaberne.  
Nedlæggelse af Fælles-skaber funktionen, vil gøre vejen til kommunen lang og meget besværlig. Kommunens organisation er total 
uigennemskuelig for almindelige borgere og det er helt uforståeligt, at et sådan forslag kan komme på tale. 
 
VBAF 32 - Øgning af færgetakster. 
Øgede færgetakster vil berøre alle fastboende, ansatte der kommer udefra, sommerhusejere, turister og besøgende der tager deres køretøj til og 
fra Orø.  
Det kan betyde at Orø færgen vil befordre langt færre turister i højsæsonen og spontant turismen over sæsonen vil blive påvirket. Færgen vil også 
kunne se frem til en nedgang i lokale bilisters brug af servicen.  
Det er vigtigt at Orø forbliver et tilvalg som turistmål og dermed sikrer et lokalt erhvervsliv og beskæftigelse.  

Hanne  Orøkontoret 
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Besparelse Udvalget for Kultur 
og Fritid 

De over 200.000 kroner, som Muslingefiskerne lagde årligt som havneafgift, mangler tilsyneladende nu som indtægter i havnens kasse.  
 
Af artikel i Nordvestnyt fra 3. oktober 2022 fremgår det, at kommunen på Ole Hansens foranledning vil bruge kr. 250.000 på at få badeplatformen 
tilbage ved Filmtorvet.  
 
Enhver der læser Trygfondens rapport om krav som skal opfyldes, for at det vil være sikkert at lægge en badeplatform her, kan se at det vil koste 
væsentligt mere end kr. 250.000. Formentlig på den forkerte side af 1 mio. kr. med tillæg af årlige vedligeholdelsesomkostninger. Den havneafgift 
man får ind for badeplatformen, kan formentlig ikke opveje vedligeholdelsesomkostningerne. 
 
Spar de 250.000 kroner ved at lægge badeplatformen der, hvor den fra start skulle have ligget. Indenfor svømmespæren ved Bystranden, som 
Trygfonden også anbefaler. Og drop forhøjelse af havneafgifterne for fritidssejlere, som iøvrigt lige er sat op med ca. 20% pr. 1. januar 2023!  
 
Man kunne måske ønske sig Muslingefiskerne tilbage? Men det er et spørgsmål, om det kan lade sig gøre/ vilje 
Mvh. Fhv. muslingefisker 
Ivan Strøh Bartholdy 

Ivan Strøh Bartholdy Fisker KA 270 

A huset i Tølløse Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi er mange ældre mennesker som kommer til foredrag, fællesspisning  
Og banko om søndagen. Desuden er der mange aktiviteter i huset, til stor glæde for mange. 

Preben   

Medlemstilskud til 
Kommunens foreninger  

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi i Undløse Boldklub har med en vis bekymring læst at man vil reducere tilskuddet med 70 kr pr medlem i kommunens foreningerne for unge 
under 25 år. 
 
I vores tilfælde vil det være en ændring på minimum 12.000 kr på et år. Det er meget for en forening som vores - og generelt for de mange 
foreninger der er i kommunen. 
 
Vi er frivillig drevet og forsøger at engagere så mange unge mennesker som overhoved muligt, men det bliver svært at sætte de nødvendige 
rammer, hvis vi mister så stor en sum penge, samtidig med at alle vores udgifter også stiger. 
 
Vi skal som forening selvfølgelig også bidrage til at kommunen hænger sammen, og har været meget glade for den støtte I bl.a har givet til vores 
Kunstgræsprojekt, men en reduktion på over 30% er voldsomt for os. 

Jimmi Vaarskov  Undløse BK  
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Forenings aflivning Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Det jeg hæfter mig ved i forbindelse med de aktiviteter jeg laver er at man vil skære 70 kr. af pr. medlem under 25 i foreningerne i Holbæk 
kommune, det vil både være en forringelse af de aktivitetsudbud som foreningerne vil kunne tilbyde og en forringelse af de fysiske rammer som 
foreningerne vil kunne tilbyde. 
Der har i flere år været bedt om at sætte taksten op. Det vil være en falliterklæring   
 
Så vil man halvere fællesskaberne, det er dem der er talerør ud til alle lokalområderne, og dem der gør at borgerne kan overskue at skulle give sig 
i kast med kommunens system og komme igennem. 
Med en halvering af dem vil jeg simpelthen ikke mene at de har tid nok, jeg ved da at vores fællesskaber med de få timer han har til Kundby og 
Regstrup ikke er nær nok i forvejen, da han har et andet job i kommunen også. det er noget med 5 timer om ugen til Kundby og 5 timer til 
Regstrup om ugen. 
Dette tiltag vil være med til at dræne den motivation som frivillige (Kommunens ulønnet patrioter) der ligger time for time til kommunes gavn, 
drukner i det bureaukratisk og inden de overhovedet har udrettet noget er drænet helt for motivation og drive for at skabe liv og glæde i 
lokalområderne i kommunen. 
 
Lokalområdernes udviklingspulje, tja er det er opgave kommunen skal løfte, det kan der være meget imod men jeg vil også mene at der kan være 
meget for, da denne pulje er med til at gøre initiativer mulige, det er sådan at vil man noget så koster det penge, er man forening så skal det hele 
også løbe rundt, selvom kommunen vil reducere i medlemstilskud, lokaletilskud, og hvad der ellers er af hjælp til at opretholde en nogenlunde 
kvalitets niveau i de aktiviteter man udbyder og de rammer man har. 
Det er her jeg synes at lokalområdernes udviklingspulje er stærk. Den har kunnet give boost til de ideer der har måtte være, ikke til en fuld 
finansiering, men at man med kommunens hjælp har kunnet komme ud til fonde eller med eget tilskud fra foreningen har kunnet realisere et godt 
projekt som har været og vil være til gavn for lokalområderne og for kommunen. 
Det er ikke sjovt at skulle spare, og mange vil helt sikkert mene at det de brænder for ikke skal spares væk. 
Men hvis vi skære så meget på kvaliteten i lokalområderne og foreningernes lokale særpræger, så ser vi mange flere negative ringe i vandet, som 
færre aktiviteter, lig med færre medlemmer, færre medlemmer lig med endnu færre medlemmer da det kan være en spiral for nedadgående, 
færre midler er også lig med ringere vedligehold af foreningsrammer, bygninger i forfald også lig med færre medlemmer, hvem skimmer ikke lige 
til om tingene er ved at falde fra hinanden inden man melder sit barn ind i en foreningen, det er førstehåndsindtrykket. 
 
Man skulle hellere oprette en pulje til energi forbedringer af foreningshuse, bruge flere penge eller omdøbe puljen fra Lokalområdernes 
udviklingspulje. 
Ja for som det er nu, så er man hvis man er en forening i kommunens lokaler 100% dækket for varme, el, vedligehold af bygninger og grønne 
arealer, Ejd. skat, græsslåning mm. 
Men hvis du er en selvejende forening så skal du via foreningens egne kontingenter og tilskud selv vedligeholde det selv samme som kommunen 
giver 100% af til foreninger i kommunens lokaler, for 65% tilskud, hvilket jo så gør at selvejende foreninger selv skal sørge for 35% hvor til de jo så 
bruger foreningens frivillige til at vedligeholde bygninger samtidig med at de også gerne skulle kunne finde tid til at køre til en lejrtur, hjælpe med 
planlægning af events eller andet. 
Den forening jeg kommer fra Holbæk- og RegstrupSpejderne har haft en øget udgift på 45.000 kr. for opvarmning af huset de har i Regstrup, det 
var 21.000 kr. mere end forrige år. 
Dette er en udgift som kommunen dækker med 65% og ikke 100% til selvejende foreninger. 
Det vil sige 29.250 kr. skal de betale og ikke 45.000 kr. som de gør for foreninger i kommuneejet lokaler. 
Kommunen vil gerne være Co2 neutrale, og det er også vejen frem at vi alle er mere selvforsynende hvad energi angår. 
Så hvis man har en pulje der kan hjælpe initiativerne ud over rampen, så vil kommunen med få midler til hjælp, for så i samarbejde med de 
interesseret aktører og de fonde som de kan finde, gøre kommunens kulturhuse/foreningsbygninger som er selvejet, meget mere energi neutrale 
og derved også nedbringe det tilskud som kommunen skal give fast hvert år til el/varme betragteligt, oven i at de får deres mål om at nedbringe 
Co2 endnu tættere på mål. 
Et solcelleanlæg på det foreningshus/spejderhytte min forening har, vil give en besparelse på 25.000 kr. ca. om året, det vil sige en besparelse for 
kommunen på 16.250 kr. og for spejderne en besparelse på 8.750 kr. om året. 
Der findes puljer og fonde til lige netop de forbedringer. 
En energirapport at selvsamme foreningshus viser at med efterisolering af ydervægge vil give en ca. besparelse på 12.000 om året, det vil sige 
7.800 kr. for Holbæk kommune. 
Så hvis kommunen i samarbejde med foreningerne vil spare penge, så skal der måske investeres lidt den ene vej for at i dette tilfælde vil kunne 
være en besparelse for 24.000 kr. årlige på EN foreningsbygning, samtidig med forbedret rammer, mere luft i forenings økonomi og nedbringning 
af Co2 samtidig. 

Jimmy Singerholm Holbæk- og 
RegstrupSpejderne 
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Hilsen Jimmy Singerholm  

Høringsforslag om 
lukning af kildbjerg 
klubben i mørkøv 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Det skære dybt i mit hjerte at høre at politikkerne i holbæk, overhovedet kan overveje at lukke en så velfungerende og velbesøgt ungdomsklub 
som den i Mørkøv. Klubben har det højeste besøgstal i omegnen.  
 
Med den viden som vi alle har omkring uro og de udfordringer der igennem de sidste par år har været i mørkøv med byens unge. Det tiltagende 
problem med at de unge keder sig og søger mod indtager alkohol, snus og hash i hverdagene, kan vi heller ikke lukke øjnene for. 
 
Klubben er det eneste tilholdssted de har hvor der er fagprofessionelle tilknyttet.  
 
De kan selvfølgelig gå til sport, og vi har heldigvis mange tilbud af den slags i mørkøv og omegnen. Men det er ikke helt det samme, i klubben. I 
klubben  handler det ikke om præstation og fysisk udviking og vi må sande, at det er ikke alle der passer ind i en sportsklub drevet af frivillige 
voksne.  
 
Klubben er det eneste sted hvor de unge kan være unge, det er deres frirum to gang om uge, vil I tage det fra dem? Hvad skal det erstatte med? 
Hvor er der plads til de unge, hvis de ikke kan komme i klubben? Vi vil miste de introverte, socialt akavet til isolation i på eget værelse.  
 
Vi har igennem den tid klubben har været åben oplevede mindre uro i byen, de unge sidder ikke længere foran netto i store flokke og skaber 
utryghed for byen og oplands handlende, de søger ikke skjul ved spejterhytten eller på skolens legeplads, for de tager i klubben.  
 
I klubben, slipper de for Facebook kommentar, skæve blikke og henkastet kommentar omkring deres opførsel. Det er her de kan være unge, de 
kan socialiser på tværs af alder, køn og forskelligheder, under rammer som styrker selvstændighed og udviking i de sociale spilleregler. De voksne 
her er deres rollemodeller, de kan spejle sig i dem, søge hjælp, gode råd og stille sprøgsmål som kan være svære at stille i hjemme. 
 
Det ses at unge der ikke ville komme ud, hvis vilkårne var at de skulle søge mod andre byer, de kommer i klubben, da der her er plads til alle.  Der 
er i klubben trygge rammer og velkendte mennesker. de unge fra omkringliggende byer søger til klubben i mørkøv, for at være en del af det helt 

Jannie strøm Jeppesen   
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fantastiske miljø der her er skabt.  
 
Håber mit lille input vil være med i Jeres overvejede inden I træffe en beslutning.   

A-huset i Tølløse Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Dansk Slægtshistorisk Historisk Forening har de sidste 10 år holdt møder og foredrag en gang om måneden. Samt bestyrelsesmøder også. Vi vil få 
store problemer hvis  A-huset bliver lukket, vi kommer til at mangle et mødested og ikke mindst vil mangle storskærmen, når vi har foredrag eller 
laver gensidig undervisning. 

John Abrahamsson Dansk Slægtshistorisk 
Forening 

VBAF8 - Forøgelse af 
havnetakster 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Kommentar til forøgelse af havnetakster. 
Borgerne som har både liggende i Holbæk skal naturligvis betale gældende havnetakst. Det virker dog noget paradoksalt at der er flere som ikke er 
borgere i kommunen som har relativt store træskibe liggende i Holbæk havn uden at betale havneafgift. Ligeledes er det politisk bestemt at 
træskibe skal kunne ligge uden at betale havne afgift i Holbæk havn. Det bør vel takseres som forskelsbehandling af havnens øvrige brugere.  
Hvis det er en politisk opfattelse at træskibe skal betale anden takst end øvrige, så kunne det vel kun være rimeligt at havne afgiften udgjorde en 
eller anden form for betaling. Helt gratis er vel ikke retfærdigt når nu kommunen fattes penge og vil øge betalingen for de øvrige brugere. 
Gjorde kommunen sig den ulejlighed at registrere bopæl og ejere af træskibene ville man nok se at der er flere som ikke er borgere i kommunen 
og ligeledes ligger en del af bådene med salg for øje. Der er ikke meget miljø i dette. Det virker ikke umiddelbart rimeligt. 
Alle bådejere burde betale samme takst pr. M2 som benyttes og optages af ejeres båd. Åbenlys forskelsbehandling fører som regel ikke til noget 
godt og holdbart. 

Kenneth Holmgaard 
Hansen 

Privat 
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Høringssvar fra Orø 
Lokalforum 

Udvalget for Ældre 
og Sundhed, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Orø Lokalforum har følgende indsigelser til Holbæk kommunes spareforslag: KUFU 17, KUFU 18, KUFU 19, KUFU Tvær 1, VBAF 9, VBAF 26, VBAF 
32, VBAF 36, AHLI 6-B1 
 
KUFU 17 - Sekretariat - Reducere sats for medlemstilskud 
Børneinstitution, skole, læge, lokal købmand, børne og ungdomstilbud samt et rigt foreningsliv er hjørnestenene i et levende lokalsamfund, og her 
er børne- og ungdomsforeninger et uundværligt aktiv. 
 
Nedsat medlemstilskud for folkeoplysende foreningers medlemmer under 25 år, kan få negativ effekt, da det må forventes, at det reducerede 
kommunale medlemstilskud (ca. 30%) vil ende som en merudgift til medlemmerne. Forældre med begrænset økonomi vil være nødsaget til at 
fravælge denne type aktiviteter for deres børn og unge. 
 
Effekten vil være færre medlemmer og mindre økonomi i børne- og ungdomsforeningerne, og kunne true deres eksistens. For lokalområder med 
fokus på tilflytning, kan dette have langsigtede negative konsekvenser. 
 
KUFU 18 - Sekretariat - halvering af Fællesskabspulje 
Det vil være en fejl at halvere Fælleskabspuljen. Puljen er et vigtigt værktøj, der hjælper projekter, og støtter fællesskabet lokalområderne. At 
puljen ikke har været fuldt udnyttet siden 2018, skyldes- efter vores overbevisning- i høj grad manglende information om Fælleskabspuljens 
eksistens og muligheder. 
 
At Frivillig Fredag nu også en del af Fællesskabspuljen er en administrativ disposition, der ikke bør have indflydelse på Fællesskabspuljens størrelse 
og fælleskabende aktiviteter. 
 
Vi opfordrer til at Fælleskabspuljen IKKE reduceres, og at Holbæk Kommune fremadrettet bruger mere energi på at promovere dens eksistens og 
muligheder. 
 
KUFU 19 - Sekretariat - nedlæggelse af Lokalområdernes udviklingspulje 
At nedlægge muligheden for kommunal medfinansiering, vil have en mærkbar negativ effekt på livet og udviklingen i de mindre samfund uden for 
Holbæk by, der kæmper med affolkning. Ansøgninger til fonde m.fl. står meget stærkere med kommunal medfinansiering, og sikrer et aktivt 
lokalområde, med en sund udvikling og et bredt fællesskab, som er attraktivt for tilflyttere. 
 
Et aktivt fællesskab er et vigtigt parameter, når familier vælger at flytte til et mindre samfund, det ved vi af erfaring på Orø - Her er 
Lokalområdernes udviklingspulje en vigtig medspiller. 
 
At støtte op om udviklingen i lokalområderne er en af de bedste investeringer Holbæk Kommune kan gøre, og har gjort de senere år. Nedlæggelse 
af puljen vil bremse udviklingen i de mindre samfund, og skabe uoprettelig skade. 
 
KUFU Tvær 1 - Nedlæggelse af Fælles-skaberne 
Vores fælles-skabere er brobyggere mellem kommunen og dets borgere, og at man fra kommunal side kan foreslå et tiltag der har den modsatte 
effekt, er svært at forstå!  
 
En kommune kan ikke fungere uden en høj grad af frivillighed i lokalområderne, og langt de færreste frivillige tiltag kan gennemføres uden en eller 
anden form for kontakt med kommunen. Nedlæggelse af Fælles-skaber funktionen, vil gøre vejen til kommunen længere og mere besværlig. 
 
Som lokalfora har vi ofte benyttet vores fælles-skaber som indgangsvinkel og vidensperson vedrørende kommunens procedurer, og hvem vi skal 
kontakte i en given situation. Uden dette mellemled vil I som kommune, og vi som lokalt engagerede få svære præmisser i vores fremtidige 
samarbejde. 
 
Vi er fuldkommen enig med administrationen, som bemærker ”…nedlæggelse af modellen vil medføre en markant svækkelse af samarbejdet 
mellem lokalområder og kommunen samt for den tværgående koordinerende kraft mellem aktørerne lokalområderne imellem.” 
 
 
VBAF 9 - Reduktion af 0,66 årsværk (Orø-færgen) 
Færgefarten Orø-Holbæk har de senere år stået i den heldige situation, at der har været et meget lavt sygefravær blandt mandskabet, hvilket har 

Simon Drost Orø Lokalforum 
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kunnet tillade en snæver bemanding i forhold til ”normale” arbejdspladser. 
 
At driften sjældent har været påvirket af sygefravær, skyldes ene og alene ovenstående, men sygdom er ingen herrer over, og der skal meget lidt 
til, før reduktionen af 0,66 årsværk vil få konsekvenser på en færge, der i forvejen er meget tyndt bemandet i forhold til søfartslovens 
hviletidsregler. 
 
Hvis Holbæk Kommune vælger at gennemføre denne besparelse, må vi forlange, at kommunen i samme åndedræt er klar til at påtage sig 
merudgifterne til overtidsbetaling og afløser i vagter i tilfælde af ferie eller sygefravær, således at befordring af fastboende, gæster, turister og 
beredskabet ikke bliver påvirket. 
 
”Det er et kommunalt ansvar at sikre færgebetjeningen til danske øer. Indenrigs- og Boligministeriet yder årligt tilskud til de kommuner, der har 
dette særlige ansvar.” 
 
VBAF 26 - Ændring af brændselstype til færge 
Det er stik imod alle hidtidige kommunale planer om grøn omstilling. Besparelsen på kr. 185.000, vil med stor sandsynlighed bliver opbrugt 
hurtigt, da udgifterne ved øget vedligehold og olieskift kan ende med at koste det samme eller mere. 
 
Det er korrekt at CO2 udledningen er den samme, men partikeludledningen er langt større med MGO end GTL. Siden starten af 2020 har 
Teknologisk Institut undersøgt GTL brændstoffets større miljøvenlighed - måske et godt sted at starte inden denne beslutning bliver taget. 
 
Orø Færgen har brugt GTL brændstof siden 2021, (ca.) og der mangler stadig at blive lavet en sammenligning med færgens tidligere brug af mere 
forurenende brændstof. En sammenligning hvor forskellen i vedligehold, motorernes levetid m.m. indgår. 
 
Passagergener med øget sod og nedfald på køretøjer er også en bekymring. 
 
VBAF 32 - Øgning af færgetakster 
Øgede færgetakster vil berøre alle fastboende, ansatte der kommer ud fra, sommerhusejere, turister og besøgende der tager sit køretøj til og fra 
Orø,  
 
Prisstigninger på ikke livsessentielle ydelser har altid en konsekvens! 
 
På den korte bane kan det betyde at Orø færgen vil befordre langt færre turister, da adgangsbilletten til en dejlig oplevelse på Orø i højsæsonen 
vil stige. Færgen vil også kunne se frem til en nedgang i lokale bilisters brug af servicen, hvilket er en god økonomisk generator i skuldersæsonen. 
 
På den lange bane er det vigtigt, at Orø bliver tilvalgt som et turistmål. Det sikrer lokalt erhvervsliv og beskæftigelse. Langt vigtigere er tilflytning 
til Orø - besøgende turister er den største tilflytningsgenerator Orø har. 
 
Holbæk Kommune vil kunne se frem til øget Flextrafik, da der vil være flere pensionister og andre på Orø, der på grund af prisstigningen vil vælge 
denne transportløsning. 
 
Det er vores holdning er, at øgede færgetakster, på den lange bane, ikke vil kunne opveje nedgangen i billetindtægter og på en række parameter 
vil koste Holbæk Kommune mere, end den umiddelbare indtægt ved en takststigning. 
 
VBAF 36 - Reduktion af serviceniveau for vinterkørsel på klasse 3 
Den 30-11-2021 besluttede Udvalget for Klima og Miljø, at kommunens vinterklasse 2 veje skulle nedklassificeres til vinterklasse 3. Dermed har 
Orø kun vinterklasse 3 veje i dag. 
 
Spareforslaget om reduktion af serviceniveau for vinterkørsel på klasse 3 vil dermed betyde noget for hele vores lokalområde. Færdsel på øen vil 
være forbundet fare, da Orø har meget få meter fortov og ingen cykelstier, således at fodgængere, cyklister, biler, lastbiler m.m. alle færdes på 
vores - i forvejen - smalle vej. 
 
Vi har denne vinter været tilfredse med Holbæk Kommunes nuværende vinterregulativ, hvor kommunen nedsalter eller rydder klasse 3 samtidig 
med klasse 1 og 2. Det har skabt fremkommelige veje for private, erhverv, læge, hjemmesygeplejerske, udrykningskøretøjer m.m. At reducerer 
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dette serviceniveau vil øge risiko for uheld og skader. 
 
I værste fald kan besparelsen have fatale konsekvenser, da udrykningskøretøjer og akuthjælpere vil blive forsinket eller forhindret i at udføre 
deres arbejde. 
 
AHLI 6-B1 - Lukning af cafeer og de aktive centre 
I de mindre samfund i kommunen er mulighederne for at samles med ligesindede få, og de få tilbud der er, er vigtige. 
 
Det aktive center, Elnebjergcenteret, er vigtigt for den ældre del af befolkningen på Orø. Det er også det eneste tilbud med særligt fokus på 
personer +67 år, samt herboende invalide og førtidspensionister. Det er et vigtigt samlingssted, hvor denne befolkningsgruppes sociale netværk 
plejes og styrkes. Med en lukning af dette tilbud efterlades 35% af øens befolkning uden et lokalt aktivt tilbud.  
 
I rapporten Ældres sundhed og trivsel fra 2019, skriver Sundhedsstyrelsen: 
”Der er sammenhæng mellem en persons helbredstilstand og sociale relationer. Flere undersøgelser har vist, at personer med stærke sociale 
relationer i mindre grad bliver syge. Og hvis de bliver syge, kommer de sig hurtigere efter deres sygdom.  
 
Lysten og muligheden for at deltage i sociale aktiviteter og mødes med andre mennesker påvirkes af helbredet. Samtidig påvirkes helbredet af 
sociale relationer.” 
 
Det aktive center, Elnebjergcenteret, og Brugerrådet tilbyder en række faste aktiviteter som: Hyggeklub, Håndarbejde/patchwork, Stolemotion, 
Spil, Strikkeklub, Bridge, Stigegolf samt en række udflugter og arrangementer. 
 
Ved netop afsluttede årsmøde var status, at aktiv centret i det forgangne år er blevet brugt af ca. 3.750 brugere, mandag til torsdag og enkelte 
lørdage. Med andre ord benytter gennemsnitligt 20 brugere tilbuddet, per gang der er aktiviteter inklusiv træningslokalet med maskiner til fri 
afbenyttelse. 
 
At lukke det aktive center, Elnebjergcenteret- og dermed også brugerrådet- vil være en stor fejl, der vil få store konsekvenser for et lille samfund 
som Orø. 

Orø's færgedrift Økonomiudvalget, 
Udvalget for 
Klima, Miljø og 
Natur, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Vedr. nedgang i antal afgange og personale på færgen mellem Orø og Holbæk, vil jeg tilføje mit indlæg, set ud fra en ny tilflytter til Orø, som 
arbejder i Holbæk. 
Jeg synes det vil være super ærgerligt, at beskære de muligheder, der er i øjeblikket for unge, at kunne etablere sig, uden at være forgældet op 
over begge ører og have råd til at stifte familie. Jeg ser flere, der bruger øen som springbræt og en opsparing i eget hus, til at komme videre i livet. 
Orø er en natur perle der er, som et vakuum for den travle hverdag, mange af os oplever til daglig og det, at være så privilegeret, at kunne bo der 
og samtidig passe mit arbejde i Holbæk, er fantastisk. 
Jeg er ny på øen og ny i området så jeg kender ikke historikken for området, men kan kun se med nutids øjne og det jeg ser er et lille samfund som 
er i vækst, beboertallet er stigende, entreprenør ånden er stor og der opstår små nicher som for en periode eller blivende, er et aktiv for øens 
beboere. I dag er der en velfungerende Brugs, der er flere spisesteder, der holder ved og er åbne også i vinterhalvåret, igen til glæde for øens 
ældre, men også for os der gerne vil slippe for madlavningen ind imellem. Orø hallen med en masse aktiviteter og fitness, skolen og alle øens 
forskellige foreninger og laug.  
Min frygt er at alle disse fantastiske tilbud vil forsvinde, hvis befolkningstallet falder og det ender med at blive en sommerhus ø. 
Min bøn er, at kommunen vil tænke sig om og tænke fremad. Bare en kortvarig nedgang (få år) i service niveauet på færgen, vil gøre det næsten 
umuligt at genetablere de eksisterende tilbud og der vil gå mange år, før øen vil være tilbage på det niveau den er i dag. 

Kristian Olivarius Orø 
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Høringssvar vedr. 
SIOU40-25, SIOU40-01 
og KUFU 5 

Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Nedenstående høringssvar omhandler de tre forslag til besparelser vedr.: 
 - reduktion i opsøgende arbejde til de mest  
    udsatte borgere,  
 - nedlæggelse af kulturformidler, samt  
 - UngHolbæk - Besparelse i UngHolbæks  
    fritidsvejledning og gadeteams. 
 
Dette høringssvar omhandler IKKE samarbejdet med Holbæk Kommune indenfor rammerne af den boligsociale helhedsplan i Grønneparken, da 
dette er beskrevet og aftalt i en bindende samarbejdsaftale. 
 
Det handler der i mod om samarbejdet mellem Lejerbo Holbæk og Holbæk Kommune i alle vores øvrige almene boligafdelinger i hele Holbæk 
Kommune. 
 
Som alment boligselskab er en væsentlig del af vores opgave, at tilbyde boliger til alle - også de, der er mest udsatte. Samtidigt er såvel vi, som 
Holbæk Kommune, forpligtet til at sikre velfungerende boligområder, hvor trygheden er høj og trivslen god. Til det har vi flere værktøjer, 
eksempelvis en fælles udlejningsaftale for hele kommunen. Men regulering af anvisningen kan ikke stå alene. Vi har derfor, i Lejerbo Holbæk,  
etableret gode og tætte samarbejdsrelationer i tværsektorielle netværk mellem vores drift og Holbæk kommunes ansatte - herunder særligt de 
opsøgende medarbejdere under § 99, kulturformidleren og gadeplansmedarbejderne fra Ung Holbæk. Samarbejdet sikrer at udsættelser 
afværges, vanskeligheder med at bo tæt med andre håndteres, og tryghed i alle områder sikres.  
 
Den fælles indsats har stor betydning for den enkelte borger. Ofte "flyver" de mest udsatte, og dermed de, der har størst behov for hjælp "under 
den kommunale radar", til gengæld kan de ofte skabe stor bekymring,  utryghed eller være til gene for deres naboer, som de bor tæt med. Vores 
medarbejdere kender som regel til problemstillingerne som de første, og kan også ofte bruge den tillid, som beboerne føler til dem, til at bygge 
bro til de kommunale medarbejdere, og derved sikre en hurtig og effektiv indsats - til stor gavn for den enkelte, men også til sikring af tryghed og 
trivsel for de øvrige beboere. 
 
Gennemføres de tre nævnte spareforslag, mister vi vores væsentligste samarbejdspartnere, og det vil med sikkerhed medføre en stigning i 
udsættelser, øget mistrivsel og - ikke mindst - øgede udgifter for kommunen, da udsættelser og deraf evt. følgende hjemløshed, ikke blot er en 
menneskelig katastrofe, men også en endog meget omkostningstung post.  
 
Derfor - af først og fremmest menneskelige hensyn, men også af hensyn til den generelle tryghed, og selvfølgelig også af hensyn til kommunens 
efterfølgende øgede udgifter på område - en indtrængende appel om at lade disse tre spareforslag falde. 
  

Forretningsfører Lis 
Franciska Jensen 

Lejerbo 

Badeplatform Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Det har tidligere været meldt ud at der var afsat 250.000 til at genopsætte badeplatformen ved Filmtorvet i sommeren 2023 (hvor 
muslingebådene tidligere lå).  
Jeg har ikke kunne finde oplysninger om at dette forslag tilbagerulles, men det håber jeg meget er taget med i overvejelserne. 
Der er rigtig mange af de øvrige besparelsesforslag som har store økonomiske og psykiske/fysiske konsekvenser for primært børn og ældre. 
I Holbæk er der allerede flere steder med mulighed for at bade, så det virker urimeligt at der skal spares på andre områder, hvis denne består. 
Herudover vil der med en badeplatform være behov for øget tilstedeværelse fra UngHolbæk og ekstra ressourcer til oprydning, når de unge 
indtager badeplatformen. Begge disse ting er der i forvejen ønsket besparelser omkring, hvorfor det ikke giver mening at opsætte 
badeplatformen, når der ikke er råd til foranstaltningerne omkring den. Jeg håber, at badeplatformen spares væk i stedet for mange af de øvrige 
besparelser. 

L F   

Reduktion af 
medlemstilskud 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Reduceringen af satsen fra 220 kr. til 150 kr. ifm. de ønskede besparelser er uhørt og særligt det forhold at muligheden for at søge tilskuddet er 
fjernet i foreningsportalen inden at noget er vedtaget (afviger fra normal ansøgningspraksis).  
 
Foreningerne har budgetteret med medlemstilskuddet i deres budgetter for 2023, dermed står alle foreninger i Holbæk Kommune til at miste en 
vigtig del af deres indtægtsside. 

Anders Juhl Tuse IF Fodbold 

Luk IKKE Kildebjerg 
klubben  

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Kultur og Fritid 

Til rette vedkommende  
 
I må endelig ikke sparer/lukke Kildebjerg Klubben. Den er det ENESTE gratis fritidstilbud til børnene i Mørkøv og Knabstrup, når de kommer i 7. 
klasse. De andre tilbud, er alle private/forenings- sportsrelateret tilbud, hvor der kræves egenbetaling. Klubben drives for ganske få midler og 
skaber et stort socialt samvær for de unge på tværs af skoleklasser mv. 

Martin Kramer 
Frandsen  
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Det vil være en katastrofe at spare på denne post.  

Foreningstilskud til unge 
under 25 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vipperød boldklub læser at man vil reducere tilskuddet fra 220 kr til 150 kr pr medlem i foreningerne for unge under 25 år.  
I vores tilfælde vil det være en reduktion på ca 18-20000 kr på et år. Det er meget!  
Da vi er frivillig drevet vil det være meget svært at kunne fortsætte en drift, hvor vi bl.a. engagere unge mennesker i Vipperød som trænere og 
dommere. En tjans som de tilbydes, og som giver dem en  sund fritidsinteresse.  
Vi skal som forening også bidrage til at kommunen hænger sammen, men en reduktion på over 30 % er for voldsomt.  

Morten Bjørn Nielsen Vipperød Boldklub 

Holbæk Kommune vil 
lukke prisvindende 
idrætsforening for 
psykisk sårbare! 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

SIOU40-24 
Nedlukning af personalestøtte til IF Ryttergården (Idrætsforening for psykisk sårbare). 
 
Holbæk Kommune vil lukke prisvindende idrætsforening! 
Dansk Arbejder Idrætsforbund, DAI anbefaler på det kraftigste, at medarbejderstøtten til IF Ryttergården fastholdes. 
 
Den 10. oktober 2022  
Åbnede socialudvalgsformand i Holbæk Kommune Bente Juul Röttig (SF) cykelturen Verdens Mentale Sundhedsdag med en peptalk til deltagerne 
og sagde bl.a.: 
”Samarbejdet mellem foreningen (IF Ryttergården) og kommunen er et forbillede, og det vil vi gerne gøre noget mere af. Vi kan ikke selv bygge 
den slags relationer, som det her også giver,” sagde Bente Røttig”. 
 
Den 04. december 2018 
IF Ryttergården modtager årets Handicappris og i forbindelse med overrækkelsen siger daværende næstformand for handicaprådet og 
kommunalbestyrelsesmedlem Bente Røttig (SF). 
”For kommunen er IF Ryttergården en god medspiller, som påtager sig en vigtig rolle for en gruppe mennesker, hvor idræt gør en særlig forskel i 
forhold til deres velbefindende”.  
 
Daværende formand for handicaprådet Sytter Kristensen motiverer handicapprisen på denne måde: 
”Vi ønsker at give handicapprisen til IF Ryttergården, fordi de som idrætsklub har valgt at invitere en gruppe borgere ind, som ville have svært ved 
at deltage i idrætten på almindelige betingelser”. 
 
Alt sammen fine ord: 
Ord der nu for alvor må stå sin prøve – har de bund i virkeligheden?   
 
Besparelser – Budget 2023-2027: 
I besparelsesforslaget redegør forvaltningen for konsekvenserne ved fjernelse af medarbejderstøtten, der vil føre til en nedlukning af IF 
Ryttergården og foreningens aktiviteter. 
Der er i konsekvensbeskrivelsen ikke redegjort for hvad de mere end 80 borgere, der i dag frekventerer foreningens aktiviteter skal stilles i udsigt? 
– ud over dårligere livskvalitet, øget isolation, ensomhed og en generelt dårligere sundhedstilstand. Så forventes endda øgede udgifter på 
sundhedsområdet. 
 
Vend det hele på hovedet, invester i et fysisk og mentalt bedre liv for psykisk sårbare i Holbæk Kommune med hjælp fra civilsamfundet. 
Alle undersøgelser peger i retning af idrættens betydning for et bedre liv.  
 
Morsø Kommune, Kommunal Sundhed den 02. februar 2023: 
Kommunaldirektør Rikke Würtz skriver i et forord: 
”Jeg får noget antidepressivt, men her er en anden slags medicin”, siger en af vores borgere om vores idrætstilbud. 
”For idræt og det fællesskab der følger med, går hånd i hånd med fysisk og psykisk sundhed og gør forskel i vores socialpsykiatri”. 
 
Idræt har forandret socialpsykiatrien på Mors. 
https://kommunalsundhed.dk/idraet-har-forandret-socialpsykiatrien-paa-mors/  
 

Mogens Damgaard Dansk Arbejder 
Idrætsforbund, DAI 
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Jyllands-Posten den 19. februar 2023: 
Han er psykisk sårbar og var ”langt ude”. Men idrætten kom ham til hjælp, og han er ikke alene.  
https://jyllands-posten.dk/indland/ECE15033577/han-er-psykisk-saarbar-og-var-langt-ude-men-idraetten-kom-ham-til-hjaelp-og-han-er-ikke-
alene/ 
 
Lidt interessant data om Holbæk Kommune: 
Holbæk Kommune er den 19. største kommune i Danmark med et indbyggerantal over 70.000 borgere. Holbæk Kommune har næsten 7.000 
psykisk syge, hvilket belaster næsten 20.000 pårørende (Bedre Psykiatri, 2017). 
8-10% psykisk syge modtager en kommunal foranstaltning jævnfør Serviceloven og det er rigtig mange personer og en svær udgift for det 
voksenspecialiserede sociale område. 
En borger der skal socialiseres via SEL §85 koster i omegnen af kr. 60.000-80.000 årligt. 
En borger i et SEL §104 tilbud koster anslået ca. kr. 20.000-25.000 årligt. 
 
IF Ryttergården er jo en kæmpe økonomisk succes for Holbæk Kommune: 
I Holbæk Kommune er udgiften til medarbejderstøtten til IF Ryttergården berammet til kr. 260.000 årligt. For den udgift får Holbæk Kommune: 
Ø et idrætstilbud siden 1999 altså næste 24 år. 
Ø hvor rigtig mange borgere har været forbi IF Ryttergården på vejen videre ud i livet  
Ø aktiveret i dag 83 borgere, hvor langt hovedparten er under 40 år  
Ø 6 ugentlige idrætstilbud ude i idrætsarenaer 
Ø idræt 18 t. om ugen 
Ø idræt alle ugens dage 
Ø medlemsaftener 
Ø 2 frivillige i hver aktivitet med praktiske opgaver 
Ø idrætskoordinator 
Ø medarbejderstøtte i alle aktiviteterne 
Ø medarbejderstøtte til bestyrelsesarbejdet 
Ø trænermøde x 1 mdl.  
Ø kun 9 borgere modtager ligeledes et støttekontakttilbud efter SEL §85   
Ø 26 borgere anvender ligeledes et aktivitets- og samværstilbud efter SEL §104  
Ø så kommer der faktisk 12 borgere fra kommunes socialpsykiatriske botilbud 
Ø så henviser Sundhedscenteret året rundt borgere til IF Ryttergården  
Ø efter Covid-19 har idrætsforeningen formået at både fastholde og få nye medlemmer  
Ø – altså på bundlinjen er næsten halvdelen af idrætsdeltagerne uden en kommunal foranstaltning. 
 
Socialudvalgsmødet den 06. september 2022 
Pkt. 85: Drøftelse af det fremtidige samarbejde med civilsamfundet og en forlængelse af det. 
Det kunne være interessant, hvis Holbæk Kommune og Myndighedsenheden løftede mulighederne for et samspil med civilsamfundet på den 
socialpsykiatriske indsats via SEL § 82 a, b og d. 
 
SEL § 82 a og b giver mulighed for at borgerne modtager et gruppeforløb i en afgrænset periode ex. via Den Sociale Indgang til IF Ryttergården. 
SEL § 82 d giver mulighed for at borgere modtager støtte etableret i samarbejde med ex. IF Ryttergården. 
 
En antagelse afprøves og økonomien taler for sig selv: 
Jævnfør ovenstående tilbydes 50 borgere med kontakt til socialpsykiatrien et gruppeforløb eller aktivitet i IF Ryttergården på bekostning af et 
støttekontaktforløb (SEL § 85), så ville regnestykke se således ud: 
 
Hvis 50 borgere modtager SEL § 85 støtte blot 1 time ugentligt (kr. 450 pr/t. X 52 uger – alm. takts beregning) er det en ugtl. kommunal udgift kr. 
22.500 eller årligt kr. 1.170.000. 
 
De samme 50 borgere kunne få glæde af Idrætstilbuddet IF Ryttergården, der i dag koster Holbæk Kommune kr. 260.000 årligt. 
 
Derfor ”Nye muligheder til nye tider”: 
Med det potentiale IF Ryttergården kan levere med idrætstilbuddet, bør der i stedet for en afvikling nytænkes en udviklingsstrategi og udmøntes 
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de rette ressourcer til indsatsen, både set i forhold til Holbæk Kommunes størrelse og presset på de socialpsykiatriske ydelser. Et estimat vil 
beløbe sig til kr. 600.000 årligt til en fuldtidsansat idrætskoordinator og deltidsansatte idrætsmedarbejdere. Vindere vil være både psykisk sårbare 
og Holbæk Kommune. 
 
Idræt for Sindet giver overskud både menneskeligt og økonomisk: 
Den anerkendte konsulentvirksomhed Ineva har netop offentliggjort, februar 2023 en evaluering af DAI-indsatsen Idræt for Sindet i Danmark.  
Der er et Idræt for Sindet foreningstilbud i 39 kommuner inklusive IF Ryttergården i Holbæk Kommune.  
Et idrætstilbud har stor værdi for psykisk sårbare og ses på alle områder relateret til det sociale, sundhed, arbejdsmarked, uddannelse - og 
generelt bedre livskvalitet. 
Konklusionerne er ganske klare og er til behagelig læsning her: 
NY_Pixibog IFS_Kommuner.pdf 
 
Om Dansk Arbejder Idrætsforbund og Idræt for Sindet: Dansk Arbejder Idrætsforbund er med 758 idrætsforeninger det næststørste 
specialforbund i Danmarks Idrætsforbund målt på foreninger - kun overgået af DBU. Forbundets mål er at få alle ind kampen, og det gøres blandt 
andet gennem Idræt for Sindet, som er støttet af Socialstyrelsen og siden 1996 har skabt og fastholdt idrætsforeninger for mennesker med 
psykiske sårbarheder. 

A-huset i Tølløse Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Jeg har brugt A-huset i Tølløse meget og er vældig glad for den mulighed for fritidsbeskæftigelse og 
socialt samvær. Derfor mener jeg det er en dårlig ide 
at nedlægge denne mulighed. 

Kjell Messmer DSHF  

Fællesskaberne skaber 
fællesskab 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Det er med bekymring at vi ser de mange forskellige forslag til besparelser. Som repræsentant for Lokalforum i Hagested vil jeg vælge at fokusere 
på de forslag der primært berører arbejdet i vores lokalområdet. Der er forslag om: 
KUFU Tvær 1 - Nedlæggelse af fællesskaberne. 
KUFU 18 Sekretariat - halvering af Fællesskabspulje 
KUFU 19 Sekretariat - nedlæggelse af Lokalområdernes udviklingspulje 
Især forslaget om nedlæggelse af fællesskaberne vil medføre en mærkbar forringelse af samarbejdet mellem lokalområderne og administrationen 
og en katastrofe for samarbejdsmodellen i Holbæk Kommune. Fællesskaberne er unikt i forhold til mange andre kommuner, hvor man ikke har 
denne funktion til at fremme samarbejdet med lokalområderne og kommunen. Vores fællesskaber er vores LIVSNERVE til at finde gennem 
systemet og komme i kontakt med de relevante afdelinger i administrationen. I Hagested har vi et forbilledligt samarbejde med vores lokale 
fællesskaber, der bidrager væsentlig til at afstanden mellem lokalområderne og de centrale funktioner i kommunen ikke bliver for stor. Vi må på 
det kraftigste fraråde at denne mulige besparelse bliver ført ud i livet. 
Halvering af fællesskabspuljen og nedlæggelse af lokalområdernes udviklingspulje vil meget direkte forringe vores muligheder for både små og lidt 
større aktiviteter, idet det årlige tilskud til lokalområderne kun lige rækker til at drive vores foreningsvirksomhed. Fællesskabspuljen giver 
mulighed for at søge mindre beløb, så vi kan fremme små aktiviteter i området til glæde og gavn for alle. Det har givet en følelse af, at vi ikke helt 
er glemt i lokalområderne. 
Det er i forvejen svært at tiltrække ny ressourcepersoner til at drive det lokale arbejde i lokalområderne. Besparelser i dette område vil være 
mærkbart og vil svække lysten til at gøre en indsats. Vi kommer langt med ildhu og knofedt, men der er også behov for økonomi for at få 
kreativiteten til at spire. 

Mogens Toftegaard 
Petersen 

Hagested Lokalforum 
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KUFU 5.1 UngHolbæk - 
Besparelse i 
UngHolbæks 
Fritidsvejledning 

Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Der foreslås en besparelse på 50 % af denne forebyggende indsats, hvilket er ret voldsomt i en tid, hvor kommunens ny ungdomspolitik med fokus 
på tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Samtidig er der et øget fokus på unges mentale sundhed og fokus på at undgå mistrivsel. 
Fritidsvejledningen er bl.a. tænkt som en hånd i ryggen til de unge, der vokser ud af ungdomsklubberne og som en brobygger mellem de unge og 
fritidsjobs samt et sundt fritidsliv, når de er i overgang fra ung til voksen. Fritidsvejledningen giver os mulighed for at tale med unge over 18 år, 
som ellers ville falde mellem to stole og har den fordel, at kunne møde unge også andre steder end ved sædvanlige institutioner. 
Fritidsvejledningen er en relativt ny ordning, som har haft svære implementeringsvilkår pga. Corona og Ukraineindsatsen. Ikke desto mindre kan vi 
se, at der er stor værdi i opgaven overfor de unge, der har behov der for.  
Opgaven løses af i alt 10 medarbejdere bl.a. af ungdomsklubkoordinatorer med henblik på samlet meningsfylde i arbejdet med unge og 
generering af fuldtidsjobs. Besparelsen vil derfor også ramme UngHolbæks rekrutteringsstrategi ret hårdt. 

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 

KUFU 5.2 UngHolbæk - 
Besparelse i 
UngHolbæks 
Gadeteams 

Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Der foreslås en besparelse på 50 % af denne forebyggende indsats, hvilket er ret voldsomt – i en tid hvor kommunens ny ungdomspolitik med 
fokus på tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Samtidig er der et øget fokus på unges mentale sundhed og fokus på at undgå mistrivsel. 
Hvis besparelsen gennemføres, vil det afstedkomme en særdeles mærkbar forandring for de unge og deres omgivelser. Vi har fået etableret en 
stærk model, som tilfører værdi på mange parametre: Det gælder øget tryghedsfornemmelse hos borgere, øget synlighed i lokalområderne, 
fleksibilitet i forhold til ’hotspots’ i lokalområderne. Gadeteamet er en form for ’matrikelløs klub’ og har lange fangarme overfor de unge, der 
bevæger sig på gaden. Værdien af det tværfaglige samarbejde er øget gennem Gadeteamets aktiviteter og f.eks. de ugentlige §115-møder mellem 
Politi og kommune v/SSP m.fl. har fået værdifulde indspil fra Gadeteamet. Det er UngHolbæks klare indtryk, at Gadeteamet har fået et positivt ry, 
at der nu står respekt om opgaveløsningen og der er mange positive reaktioner på dets virke i dagligdagen. Det mærker vi i daglige samtaler med 
borgere i alle aldre. Opgaven løses af i alt 18 medarbejdere bl.a. af ungdomsklubkoordinatorer med henblik på samlet meningsfylde i arbejdet 
med unge og generering af fuldtidsjobs. Besparelsen vil derfor også ramme UngHolbæks rekrutteringsstrategi ret hårdt. 

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 

KUFU 7 UngHolbæk - 
Cirkus Kæphøj flere 
pladser på samme 
normering 

Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Kultur og Fritid 

Der foreslås en mernormering med 6 fra 54 til 60 børn i Cirkus Kæphøj – uden yderligere tildelte medarbejdertimer. Umiddelbart lyder en 
børneopnormering på 9 % måske ikke af meget, men det vil naturligvis være mærkbart som en serviceforringelse i dagligdagen, da klubtid også 
handler om nærvær, samtale og barn/voksen-tid. Det er en vej, man ikke bare kan fortsætte ud ad. I UngHolbæk ser vi Cirkus Kæphøj som et helt 
særligt pædagogisk tilbud, der har en særlig plads i mange borgeres hjerter og som indgår som en del af kommunens branding. Vi vil endnu 
engang pege på, at Cirkus Kæphøj kunne løfte flere børn og unge med udfordringer, hvis prisen ikke udgjorde den forhindring, som den gør i dag, 
hvor Cirkus Kæphøj har en væsentlig højere forældrebetaling end andre fritidstilbud.  
NB - Der er en fejl i bilaget, som viser besparelse på op til 3 årsværk 

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 

TVÆR 01 Nedlæggelse 
af Elevtjenesten 

Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Den forebyggende indsats Elevtjenesten foreslås nedlagt, hvilket er et ret stort indgreb – i en tid hvor kommunens ny ungdomspolitik med fokus 
på tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Samtidig er der et øget fokus på unges mentale sundhed og fokus på at undgå mistrivsel. 
Nedlæggelsen vil have en virkning på 0,4 årsværk i SSP. Da Elevtjenesten blev etableret, var der for SSP’s vedkommende de facto tale om en fast 
skemalægning af SSP’s opgaver omkring unge i SSP+ alderen, altså en skemalægning af en opgave, der i forvejen løstes som en del af SSP+, altså 
over 18 år. Hvis forslaget om besparelsen gennemføres og SSP-konsulenterne således ikke længere kommer på ungdomsuddannelserne, vil det 
ikke længere være seriøst at tale om SSP+ i Holbæk kommune, da dette er et væsentligt indspil til opgaveløsningen og en stor serviceforringelse. 
Der gælder altså det samme for SSP, som nævnt i forslaget for SIOU. Det er stærkt problematisk, at forslaget kommer ”udefra” – fra et andet 
politikområde – da besparelsesmåltallene for KUFU (og specielt UngHolbæk) ændres markant heraf. En nedlukning af Elevtjenesten vil altså 
betyde en markant nedgradering af SSP+. Elevtjenesten bør virkelig ikke lukkes, men den trænger til et øget koordinerende fokus til gavn for unge. 
UngHolbæk spiller gerne ind i den del.  

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 

LAER 10 Nedlæggelse af 
klub/fritidstilbud 
(Budgetaftale 2023) 

Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Kultur og Fritid 

Det vil være virkelig ærgerligt, hvis de 1.2 millioner kroner fjernes fra en kærkommen indsats i de unges fritid - i en tid hvor kommunens ny 
ungdomspolitik med fokus på tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Samtidig er der et øget fokus på unges mentale sundhed og fokus på 
at undgå mistrivsel. Helt generelt er der efter UngHolbæks mening for lidt fokus på værdien af forebyggende arbejde i unges fritid – og den 
annoncerede økonomiske indsprøjtning vakte i efteråret 2022 håb om et fornyet positivt fokus på fritidsaktiviteters generelle vigtighed. 
UngHolbæk vil opfordre til at fastholde dette fokus – og samtidig til at aktiviteterne også retter sig mod de unge, der ikke går på de respektive 
skoler, men ’blot’ har hjemme i lokalområdet.  

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 

SIOU40-01 Nedlæggelse 
af kulturformidler 

Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Det er nogle særdeles vigtige opgaver, der løses af kulturformidleren – og UngHolbæk fraråder denne besparelse, i en tid hvor kommunens ny 
ungdomspolitik med fokus på tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Kulturformidleren er en central samarbejdspartner for UngHolbæk, 
hvor især SSP på lange stræk samarbejder intenst med denne om børn, unge og familier med anden etnisk oprindelse end dansk og 
problematikker i omegnen af disse. Kulturformidleren er en vigtig del af planlægning og udarbejdelse af kommunens handleplan mod 
radikalisering og ekstremisme, som p.t. er forankret hos og orkestreret af SSP-teamet i KUFU - UngHolbæk. Besparelsen vil være et kraftigt snit i 
forebyggelsen omkring vores børn, unge og familier med anden etnisk oprindelse end dansk. 

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 

VBAF 28 Reduktion af 
kommunal 
bygningsmasse 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Dybt nede i dette forslag kan vi se, at nogle har tænkt ungdomsklubben i Vestergade flyttet til det gamle rådhus. UngHolbæk vil opfordre til, at vi 
involveres, hvis der tænkes nye placeringer af kommunens ungdomsklubaktiviteter. Placeringen i det gamle rådhus synes ikke hensigtsmæssig, 
men det er bestemt relevant generelt at kigge ungdomsklubbernes faciliteter efter i sømmene. Vi er stærkt udfordrede på mange af vores 
ungdomsklubmatrikler og glæder os over, at KFU har bedt om fokus på dette i den kommende tid. Ungdomsklubberne spiller en stor rolle i det 
tværgående forebyggende arbejde omkring unge i Holbæk kommune. 

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 
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Trænene i IF-
Ryttergården 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi som trænere i If ryttergården har store bekymringer ang. Vores personale vil blive sparet væk.  
Vores personale er vigtig for os, da de både giver støtte og tryghed, ikke mindst for vores medlemmer men lige så vel for vores frivillige træner. 
Vores frivillige træner har alle selv sårbarheder, og kan derfor have brug for at spare med personalet på et dybere plan.  
Vores personale har været den primære årsag til vores forening har kunne stå i så mange år.  
Og vi er dybt bekymret for foreningens fremtid, hvis de bliver taget fra os.  
Foreningen er samlingssted for mange sårbare i kommunen, samt et sted der for flere er blevet et andet hjem. Mange af vores medlemmer har 
ikke nogen andre fritidsaktiviteter og bruger derfor ryttergården flittigt. Vi som trænere ville være kede af at se vores forening blive splittet, på 
grund af nedskæringer og besparelser, på et område som i forvejen er hårdt ramt.  

Nana H.  If ryttergården  

Svækkelse af 
foreningslivet 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Reduktion af medlemstilskud med 30% betyder at foreningerne skal selv skaffe midler til at opretholde aktiviteter. Man vælger at sparre på børn 
og unge og især i årene efter corona krisen, hvor foreningslivet var lagt ned. 
Dette i vores forening kan betyde at vi skal hæve medlemskontingentet, som kan gå ud over børn, hvis forældre har ikke råd til at betale det.  
Det er heller ikke nem tid for foreningerne at søge sponsorer for at dække manglen, da især de små og mellemstore virksomheder, der er også 
hård ramt. 
 
Vi håber at dette forslag bliver nedlagt og fortsat får hjælp på vejen. 
 
MVH Bestyrelse 
SMUT BG Håndbold 

Bestyrelse SMUT BG Håndbold 

Hvem skal betale for 
forvisningen af 
Muslingefiskerne VBAF 
8 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Som Bådpladslejer i Holbæk Havn (flydebroen) er det nærliggende at drage den konklusion, at det er private bådspladslejer under Holbæk 
Havnetjeneste der nu kommer til at betale for, at kommunen(Kultur og Fritidsudvalget) har forvist det sidste maritime erhverv der var tilstede i 
Holbæk Havn dvs. Muslingefiskerne. Det fremgår ikke særligt tydeligt af besparelsesforslaget, at de foreninger der har selvstændig driftsaftale 
med Holbæk kommune (Træskibslauget, Skudelauget og Holbæk Bådelaug) skal betale tilsvarende stigning til kommunen, men her kan jeg tage 
fejl. 
Tanken om at Holbæk kommune ønsker et tomt havnebassin har desværre strejfet mig.  
Det vil være befordrende for initiativet til at medvirke til at fremelske aktiviteter i og på havnen (for alle bruger i havnen), hvis Holbæk kommune 
kunne vedtage en plan for det ønskede fremtidige miljø og kultur i Holbæk Havn, der mangler stabilitet og forudsigelighed. Ingen vil investere 
energi eller penge i aktiviteter uden en hvis form for stabilitet og vished for havnens fremtidig plan.  
Hundested havn var en spøgelseshavn i slutningen af 80'erne, de har da gjort det meget godt. Måske et eksempel der kan inspirer kommunen til 
at tænke på andet end teateraktiviteter!     

Per Andersen    

Pas på de lokal samfund Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Kære Holbæk Kommune. 
 
Vi er meget bekymrede for den store besparelse, som Holbæk Kommune lægger op til ift. til tilskuddet til børn og unge. 
Vi er en forholdsvis lille forening, og har i de sidste par år haft svært ved at få fat i vores børn og unge - i indeværende sæson, har vi desværre ikke 
tilbud i vores gymnastikforening til de store børn (fra 6. kl og op). 
Med en besparelse på over 30%, kan vi med bekymring se ind i en fremtid, hvor vi kan blive nødt til at hæve kontingentet, dette vil betyde færre 
medlemmer og en usikker fremtid for vores lokale forening. 
Vi drives udelukkende af frivillighed, også fra vores yngste medlemmers forældre - det kan blive svært at få fat i de frivillige hænder fremadrettet. 
Kort sagt - en besparelse kan "kvæle" de små foreninger og kulturtilbud - og det vil være et "fattigere liv" ude i de små samfund. 
 
Venlig hilsen 
Formand Ronni Hansen 

Ronni Hansen Tuse Næs 
Gymnastikforening 
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FOA Vestsjællands 
høringssvar 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Klima, Miljø og 
Natur, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Kære kommunalbestyrelse, 
 
 
FOA Vestsjælland vil med dette høringssvar komme med vores bekymringer i forhold til de forslag til besparelser, der er sendt i høring, og komme 
med vores bud på alternative løsninger. 
 
De besparelser, der foreslås med lukning af- og nedskæringer på tilbud til børn, unge og ældre og reduktion eller udsættelse af vedligehold af 
kommunens bygninger, veje m.v., giver muligvis besparelser her og nu, men vil medføre øgede udgifter i fremtiden. 
 
Vi er ikke blot bekymret for de konsekvenser, de foreslåede besparelser vil få for såvel arbejdsmiljøet som beskæftigelsen for vores medlemmer. 
Vi nærer en tilsvarende stor bekymring for de voldsomme konsekvenser, de foreslåede besparelser vil få for den velfærd, Holbæk Kommune er en 
væsentlig leverandør af. 
 
Nedskæringer på frontpersonalet – og de nedskæringer kommer jo jf. de administrative tilpasninger, der skal til at rulles ud - medfører naturligt et 
øget arbejdspres og et dårligere arbejdsmiljø, uagtet at man fra politisk og administrativ ledelse har et ønske om, at ressourcer og serviceniveau 
skal tilpasses. Og arbejdsmiljøet er i forvejen under pres på mange af kommunens arbejdspladser – udviklingen i sygefraværet de sidste par år 
indenfor LAER og AHLI taler desværre deres eget alt for tydelige sprog i den henseende. 
 
Det er frontpersonalet, der er tættest på den ældre, børnene, fritidsbrugerne osv., og dermed står først for i forhold til reaktioner på den 
utilfredshed, der opstår i forbindelse med et markant forringet serviceniveau. Alene det i sig selv forværrer arbejdsmiljøet. 
 
Det er vigtigt at have gode sunde arbejdspladser, med et godt arbejdsmiljø, for at forebygge sygefravær, stress og nedslidning, som også er 
forhold, der belaster kommunens økonomi. 
 
Forslagene om rammebesparelser og nedprioritering af kompetenceudvikling indenfor LAER og de foreslåede reduktioner af såvel forebyggende 
indsatser som cafétilbud og aktivitetscentre inden for AHLI vil bl.a. på grund af de afledte arbejdsmiljømæssige konsekvenser udfordre de 
rekrutterings- og fastholdelsesproblemer, man i forvejen har indenfor disse to kernevelfærdsområder - og her er det værd at erindre sig, at 
Holbæk Kommune er i skarp konkurrence med de omkringliggende kommuner, ja sågar de private arbejdsgivere, om den efterspurgte 
arbejdskraft. 
 
Forslaget om at reducere ansvarlige praktikvejledere på plejecentre og i hjemmeplejen giver absolut ingen mening, når der er et massivt behov for 
at få uddannet social- og sundhedspersonale, hvorfor vi anbefaler, at forslaget forkastes. 
 
Forslagene om nedlæggelse af diverse hhv. forebyggende og opsøgende tilbud under SIOU kan efter vores opfattelse kun betragtes som en 
decideret nedslagtning af et område kendetegnet ved at rumme de mest sårbare borgere i samfundet, hvorfor vi kun kan anbefale, at disse forslag 
forkastes. 
 
De forslag, der retter sig mod nedlæggelse af diverse sundhedsrelaterede tilbud hænger skidt sammen med den sundhedsprofil, der kendetegner 
Holbæk Kommunes borgere. Her ville det give betragtelig mere mening at investere frem for at reducer eller helt fjerne tilbud. Alternativt gøder 
man blot jorden for markant øgede udgifter på sundhedsområdet på den lange bane. 
 
Udskydelse eller reduktion af bygnings- og vejvedligeholdelse medfører øgede udgifter til istandsættelse senere.  
 
FOA Vestsjælland har imidlertid nogle bud på, hvad der kan virke fremmende for såvel et godt arbejdsmiljø og trivsel på arbejdspladsen som for 
den rekrutteringsudfordring, kommunen står med.  
 
Ledelsen og beslutningskompetencerne skal tæt på medarbejderne. Flere ledelseslag og for store ledelsesspænd skaber usikkerhed om 
beslutningskompetencerne og øget administrativt arbejde, som tager tid fra kerneopgaven og i sidste ende øger udgifterne til administration – det 
virker desuden ikke fremmende for nedbringelsen af sygefraværet. 
 
Man kan højne uddannelsesniveauet indenfor LAER. Dette kan gøres relativt udgiftsneutralt ved at uddanne allerede ansatte 
pædagogmedhjælpere til pædagogiske assistenter. Hermed kan man også kunne komme tættere på målet relateret minimumsnormeringer om, at 
alle daginstitutioner skal være 85 % uddannelsesdækkede inden udgangen af 2025 – og her tæller pædagogisk assistentuddannelse med i 

René Strunch FOA Vestsjælland 
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vurderingen af uddannelsesdækningen.  
 
Energipriserne er blevet en stor omkostning. Derfor skal der være fokus på energioptimering af kommunens bygninger. Uddannelse af tekniske 
servicemedarbejdere og -ledere til ejendomsserviceteknikere giver øgede kvalifikationer i forhold til drift og energistyring af bygningerne. 
 
Uddannelsen giver også bedre kvalifikationer til at kunne vurdere bygningens stand, forebygge skader og sætte ind der hvor det er mest kritisk, så 
skader på bygningen ikke udvikler sig og senere medfører store omkostninger at udbedre. 
 
 
Der skal ikke kun tænkes i her og nu besparelser, men tænkes langsigtet så de tiltag, der sættes i gang, sikrer og styrker økonomien fremover. 
Vi har gang på gang set, at en sund økonomi ikke findes ved serviceforringelser og nedskæringer på personalet, tværtimod. 
 
Vi vil derfor anbefale, at de mest vidtgående spareforslag – især indenfor den borgernære kommunale velfærd – ikke vedtages, og at man i 
forbindelse med behandlingen af spareforslagene har et skarpt blik på det forhold, at kommunen har massive rekrutteringsvanskeligheder 
indenfor AHLI, LAER og SIOU, så man ikke får vedtaget besparelser, der forværrer denne udfordring. 
 
Afslutningsvis vil vi gerne opfordre kommunalbestyrelsen til sammen med kommunalbestyrelserne i landets øvrige kommuner at rette 
henvendelse til Christiansborg med det ene formål at få lempet budgetlovens snævre rammer, så man ikke pga. en lovgivnings rigide rammer er 
nødt til at afvikle en offentlig velfærd, som det har taget et århundrede at opbygge. 
 
 
Med venlig hilsen 
FOA Vestsjælland 
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Lokalforas fælles 
høringssvar 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Fælles høringssvar vedr besparelser februar 2023  
KUFU TVÆR 1  
KUFU 18+19  
KUFU 17  
 
 
På vegne af de 13 Lokalfora (se oversigt sidst i høringssvaret), der i den korte høringsperiode hen over en vinterferie har kunnet nå at samles, 
afgives hermed høringssvar for så vidt angår en række forslag, der anses at vedrøre alle lokalområder, og som giver os anledning til stor bekymring 
for de kommende års udvikling i Holbæk Kommune.  
 
Ved siden af disse fælles høringssvar har flere lokalfora også indsendt individuelle høringssvar for så vidt angår besparelsesforslag, der vedrører de 
enkelte lokalområder.  
 
For os, der arbejder frivilligt på at skabe liv, aktivitet og sammenhængskraft i kommunens lokalområder, er det vigtigt, at vi fortsat har adgang til 
(hjælpe)midler til at udvikle vores lokalområder.  
 
Vi troede, i vores kollektive naivitet, at det var en proces, vi var i gang med i fællesskab, indledt med netop budget 2023.  
Nu ser vi i stedet frem mod et budget 2023, der afliver samarbejdet.  
 
Det er et meget forkert signal, der nu sendes, ved at man fra administrationen foreslår Kommunalbestyrelsen at fjerne næsten alle (hjælpe)midler 
uden at sætte noget andet i stedet. Det er bestemt ikke motiverende for det lokale engagement.  
 
Som et lokalforumsmedlem fra et af de ydre lokalområder nævnte undervejs i processen med at skrive dette høringssvar:  
“Det vil være med til at tage meget af motivationen fra lokalområderne, hvis man fjerner fællesskaberne, og at man så samtidig også vil fjerne 
midler til lokale initiativer, er bare med til, at lokalområderne ryger ned i et endnu større hul “  
 
 
KUFU Tvær 1 - nedlæggelse af fællesskaberne  
De samlede lokalfora bakker om udvalget for lokal udviklings indstilling om, at forslaget bør udgå.  
 
Fællesskaberne er kommunens talerør ud til alle lokalområderne, og dem der gør at borgerne kan overskue at skulle give sig i kast med 
kommunens system og komme igennem. Uden Fællesskaberne ville selv drevne medlemmer af Lokalfora opgive at forsøge at finde rette 
medarbejder i den kommunale administration.  
 
 
Dette tiltag vil være med til at dræne den motivation, som frivillige (Kommunens ulønnede patrioter) lægger i foreningsarbejdet til kommunes 
gavn. Arbejdet vil drukne i bureaukrati og forsøg på at trænge igennem. Vi frygter, at vi som frivillige, allerede inden vi overhovedet har udrettet 
noget, vil stå tilbage og opleve os drænet helt for motivation og “drive” for at skabe liv og glæde i lokalområderne i kommunen.  
 
Vi hæfter os ved, at administrationen selv noterer således i forslaget:  
“Det skal dog påpeges, at en nedlæggelse af modellen vil medføre en markant svækkelse af samarbejdet mellem lokalområder og kommunen 
samt for den tværgående koordinerende kraft mellem aktørerne lokalområderne imellem. “  
 
KUFU 18+19 - Halvering af fællesskabspuljen og nedlæggelse af puljen til lokal udvikling  
 
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor at udvalget har ønsket at disse forslag gennemføres.  
 
Ofte er det de små ting, der gør en forskel ude i lokalområderne.  
Ofte er det netop den lille bevilling fra enten Fællesskabspuljen eller Puljen til Lokal Udvikling, der har været den sidste gnist, der tændte bålet.  
 
Det vil fjerne motivationen, hvis man fjerner de puljer, som vi er gode til at få skabt meget værdi af ude i lokalområderne.  
 
Vi er i Lokalforaerne bevidste om, når vi læser det samlede sparekatalog, at der er er gravet dybt for at finde de besparelser, der skal til for at 

Søren Nørgaard 
Meinert 

Lokalforaene i Holbæk 
Kommune 
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dække underskuddet i kommunens budget.  
 
Hvis Lokalområderne skal stå for skud - gennem halvering eller lukning af puljer som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man 
politisk sender et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at fjerne midlerne fra de to puljer for en kort årrække, og således i 
udgangspunkt lader puljerne genopstå senest i 2027.  
 
Alternativt anbefaler vi, at man politisk skriver ind som del af beslutningen, at man ønsker, at der i en proces, der inddrager lokalforaene, senest i 
2026, skal kortlægges mulighederne for etablering af nye puljer til erstatning.  
 
I KFU18 nævnes Frivillig Fredag. Måske skal man i stedet overveje at sløjfe udgiften til denne samt til den årlige fejring af Mestre i en periode - og i 
stedet lade de få resterende midlerne tilfalde aktiviteter, der foregår i lokalområderne og er for de mange, og ikke centrale fejringer for de få.  
 
Særligt væsentligt for KFU19 er det vigtigt for os at understrege, at Puljen har været vores livline i forhold til at sikre mange indtægter til 
lokalområder, hvor fonde og andre givere har stillet med krav om kommunal medfinansiering. Denne mulighed for at søge eksterne midler 
forsvinder, hvis KFU19 gennemføres - og dermed vil forslaget slå igennem med en mangedobbelt effekt ude i lokaområderne.  
UFU 17  
KUFU 17 - reduceret sats for medlemstilskud  
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor, at udvalget har ønsket at dette forslag gennemføres.  
 
Ud over adgang til offentlig transport, skole og en lokal købmand - så er et rigt foreningsliv noget af det som udgør den centrale nerve i 
kommunens yderområder.  
 
Med forslaget om at reducere satsen for medlemstilskud til børne- og ungdomsforeninger, så slår man endnu et stort slag for at lukke 
lokalområderne.  
 
i 2023 vil man fjerne lige under en million - vel at mærke et godt stykke inde i året.  
De mange foreninger, der laver aktiviteter for vores børn og unge, har ingen mulighed for at agere med rettidig omhu på disse forandrede vilkår. 
Alle foreninger har således budgetteret med at “tilskuddet vil være, som det plejer”.  
 
Administrationen har ikke engang i sit forslag taget sig tid til at beskrive konsekvenserne for de mange foreninger - og udvalget har åbenbart heller 
ikke været nysgerrige.  
 
Hvor skal pengene så hentes? Det vil være ved at gennemføre færre aktiviteter og ved at øge kontingentet. Øget kontingent betyder frafald - det 
ved foreningerne.  
 
En oplagt konsekvens ved dette forslag vil altså være, at flere børn og unge får færre mulighed for sunde, aktive fællesskaber.  
Særligt økonomisk udsatte børn og unge vil være i farezonen.  
 
Hvis foreningerne skal stå for skud - gennem en markant reduktion som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man politisk 
sender et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at reducere tilskuddet for en kort årrække, og således i som led i beslutningen også 
træffer beslutning om at tilskuddet øges til tidligere niveau senest i 2027.  
 
13 lokalfora står sammen på kort tid  
Ovenstående høringssvar indsendes på vegne af de 13 lokalfora der i den alt for korte høringsperiode (hen over en vinterferie) har kunnet mødes i 
en demokratisk dialog:  
 
Jyderup  
Mørkøv  
Tuse  
Tølløse  
Knabstrup  
Undløse  
Kundby  
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Regstrup  
Orø  
Tuse Næs  
Vipperød  
Svinninge  
Holbæk By  
Store Merløse 
 
 
 
 
 
 
 
----------------------------------------  
PDF udgave kan findes på dette link:  
https://drive.google.com/file/d/1qLXVzuiAk3e1iv6cfAfrOioWGsbCoV1o/view?usp=share_link 
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Fælles høringssvar vedr besparelser februar 2023 
KUFU TVÆR 1 
KUFU 18+19 
KUFU 17 
 
 
På vegne af de 13 Lokalfora (se oversigt sidst i høringssvaret), der i den korte høringsperiode hen over en vinterferie har kunnet nå at samles, 
afgives hermed høringssvar for så vidt angår en række forslag, der anses at vedrøre alle lokalområder, og som giver os anledning til stor bekymring 
for de kommende års udvikling i Holbæk Kommune. 
 
Ved siden af disse fælles høringssvar har flere lokalfora også indsendt individuelle høringssvar for så vidt angår besparelsesforslag, der vedrører de 
enkelte lokalområder. 
 
For os, der arbejder frivilligt på at skabe liv, aktivitet og sammenhængskraft i kommunens lokalområder, er det vigtigt, at vi fortsat har adgang til 
(hjælpe)midler til at udvikle vores lokalområder.  
 
Vi troede, i vores kollektive naivitet, at det var en proces, vi var i gang med i fællesskab, indledt med netop budget 2023.  
Nu ser vi i stedet frem mod et budget 2023, der afliver samarbejdet. 
 
Det er et meget forkert signal, der nu sendes, ved at man fra administrationen foreslår Kommunalbestyrelsen at fjerne næsten alle (hjælpe)midler 
uden at sætte noget andet i stedet. Det er bestemt ikke motiverende for det lokale engagement. 
 
Som et lokalforumsmedlem fra et af de ydre lokalområder nævnte undervejs i processen med at skrive dette høringssvar: 
“Det vil være med til at tage meget af motivationen fra lokalområderne, hvis man fjerner fællesskaberne, og at man så samtidig også vil fjerne 
midler til lokale initiativer, er bare med til, at lokalområderne ryger ned i et endnu større hul “ 
 
 
KUFU Tvær 1 - nedlæggelse af fællesskaberne 
De samlede lokalfora bakker om udvalget for lokal udviklings indstilling om, at forslaget bør udgå. 
 
Fællesskaberne er kommunens talerør ud til alle lokalområderne, og dem der gør at borgerne kan overskue at skulle give sig i kast med 
kommunens system og komme igennem. Uden Fællesskaberne ville selv drevne medlemmer af Lokalfora opgive at forsøge at finde rette 
medarbejder i den kommunale administration. 
 
 
Dette tiltag vil være med til at dræne den motivation, som frivillige (Kommunens ulønnede patrioter) lægger i foreningsarbejdet til kommunes 
gavn. Arbejdet vil drukne i bureaukrati og forsøg på at trænge igennem. Vi frygter, at vi som frivillige, allerede inden vi overhovedet har udrettet 
noget, vil stå tilbage og opleve os drænet helt for motivation og “drive” for at skabe liv og glæde i lokalområderne i kommunen. 
 
Vi hæfter os ved, at administrationen selv noterer således i forslaget: 
“Det skal dog påpeges, at en nedlæggelse af modellen vil medføre en markant svækkelse af samarbejdet mellem lokalområder og kommunen 
samt for den tværgående koordinerende kraft mellem aktørerne lokalområderne imellem. “ 
 
KUFU 18+19 - Halvering af fællesskabspuljen og nedlæggelse af puljen til lokal udvikling 
 
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor at udvalget har ønsket at disse forslag gennemføres. 
 
Ofte er det de små ting, der gør en forskel ude i lokalområderne. 
Ofte er det netop den lille bevilling fra enten Fællesskabspuljen eller Puljen til Lokal Udvikling, der har været den sidste gnist, der tændte bålet. 
 
Det vil fjerne motivationen, hvis man fjerner de puljer, som vi er gode til at få skabt meget værdi af ude i lokalområderne.  
 
Vi er i Lokalforaerne bevidste om, når vi læser det samlede sparekatalog, at der er er gravet dybt for at finde de besparelser, der skal til for at 

Søren Nørgaard 
Meinert 

Lokalforaene i Holbæk 
Kommune 
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dække underskuddet i kommunens budget.  
 
Hvis Lokalområderne skal stå for skud - gennem halvering eller lukning af puljer som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man 
politisk sender et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at fjerne midlerne fra de to puljer for en kort årrække, og således i 
udgangspunkt lader puljerne genopstå senest i 2027. 
 
Alternativt anbefaler vi, at man politisk skriver ind som del af beslutningen, at man ønsker, at der i en proces, der inddrager lokalforaene, senest i 
2026, skal kortlægges mulighederne for etablering af nye puljer til erstatning. 
 
I KFU18 nævnes Frivillig Fredag. Måske skal man i stedet overveje at sløjfe udgiften til denne samt til den årlige fejring af Mestre i en periode - og i 
stedet lade de få resterende midlerne tilfalde aktiviteter, der foregår i lokalområderne og er for de mange, og ikke centrale fejringer for de få. 
 
Særligt væsentligt for KFU19 er det vigtigt for os at understrege, at Puljen har været vores livline i forhold til at sikre mange indtægter til 
lokalområder, hvor fonde og andre givere har stillet med krav om kommunal medfinansiering. Denne mulighed for at søge eksterne midler 
forsvinder, hvis KFU19 gennemføres - og dermed vil forslaget slå igennem med en mangedobbelt effekt ude i lokaområderne. 
UFU 17 
KUFU 17 - reduceret sats for medlemstilskud 
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor, at udvalget har ønsket at dette forslag gennemføres. 
 
Ud over adgang til offentlig transport, skole og en lokal købmand - så er et rigt foreningsliv noget af det som udgør den centrale nerve i 
kommunens yderområder. 
 
Med forslaget om at reducere satsen for medlemstilskud til børne- og ungdomsforeninger, så slår man endnu et stort slag for at lukke 
lokalområderne. 
 
i 2023 vil man fjerne lige under en million - vel at mærke et godt stykke inde i året. 
De mange foreninger, der laver aktiviteter for vores børn og unge, har ingen mulighed for at agere med rettidig omhu på disse forandrede vilkår. 
Alle foreninger har således budgetteret med at “tilskuddet vil være, som det plejer”. 
 
Administrationen har ikke engang i sit forslag taget sig tid til at beskrive konsekvenserne for de mange foreninger - og udvalget har åbenbart heller 
ikke været nysgerrige. 
 
Hvor skal pengene så hentes? Det vil være ved at gennemføre færre aktiviteter og ved at øge kontingentet. Øget kontingent betyder frafald - det 
ved foreningerne.  
 
En oplagt konsekvens ved dette forslag vil altså være, at flere børn og unge får færre mulighed for sunde, aktive fællesskaber.  
Særligt økonomisk udsatte børn og unge vil være i farezonen. 
 
Hvis foreningerne skal stå for skud - gennem en markant reduktion som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man politisk 
sender et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at reducere tilskuddet for en kort årrække, og således i som led i beslutningen også 
træffer beslutning om at tilskuddet øges til tidligere niveau senest i 2027. 
 
13 lokalfora står sammen på kort tid 
Ovenstående høringssvar indsendes på vegne af de 13 lokalfora der i den alt for korte høringsperiode (hen over en vinterferie) har kunnet mødes i 
en demokratisk dialog: 
 
Jyderup 
Mørkøv 
Tuse 
Tølløse 
Knabstrup 
Undløse 
Kundby 
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Regstrup 
Orø 
Tuse Næs 
Vipperød 
Svinninge 
Holbæk By 
 
 
 
 
 
 
 
 ---------------------------------------- 
PDF udgave kan findes på dette link: 
https://drive.google.com/file/d/1qLXVzuiAk3e1iv6cfAfrOioWGsbCoV1o/view?usp=share_link  

KUFU 17. Reducering af 
medlemstilskud og 
KUFU nedlæggelse af 
kunstgræspuljen 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

KUFU-17 nedsættelse af medlemstilskud.  
KUFU 23 nedlæggelse af kunstgræspuljen.  
 
KUFU 17.  
Tølløse Boldklub er en lille men vigtig del af Tølløse by.  
Fodbold er Danmarks nationalsport, og et medlemstilskud fra kommunen giver mange børn og unge mulighed for at dyrke deres yndlingssport.  
Medlemstilskud holder prisen nede på kontingentet, og gør at klubben kan tilbyde medlemsskab til børn i familier med en stram økonomi.  
Særligt stram i disse tider med inflation og stigende energipriser. 
Såfremt besparelserne gennemføres, så er klubben nødsaget til at hæve prisen på medlemsskab af Boldklubben.  
De små foreninger er økonomiske pressede og medlemstilskuddet er vigtigt for driften.  
 
Konsekvensen af en højere kontingent, vil være at flere børn og unge bliver udmeldt af boldklubben. Det vil så få yderligere konsekvenser for 
børnenes trivsel og sundhed.  
Fodbold og idræt sikre kammeratskab, fællesskab og glæde for mange børn og unge.  
 
Fodbold og idræt er med til at skabe sunde og stærke børn og unge. At børn i en tidlig alder dyrker idræt og sport, er vigtigt for folkesundheden. 
Særligt i forhold til forebyggelse af fedme og hjerte/kar sygdomme.  
 
KUFU-23 
Kunstgræspuljen sikre klubber med en lille økonomi en håndsstrækning. Sådan at de småskader der kommer på vores kunstgræsbaner, kan blive 
håndteret inden de udvikler sig til større skader. Som kan risikere at ødelægge klubbernes økonomi. 
 
Stig Kongsfelt, Bestyrelsesmedlem Tølløse Boldklub 

Stig Kongsfelt Tølløse Boldklub 
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KUFU 29 Bibliotek - 
Reduktion i betjent 
åbningstid for Holbæk 
by og filialbiblioteker: 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

KUFU 29 Bibliotek - Reduktion i betjent åbningstid for Holbæk by og filialbiblioteker: 
Svinninge Lokalforum gør hermed indsigelse imod forringelser af filialbiblioteket i Svinninge by. Udover sit primære bidrag, nemlig udlån af bøger, 
både til stor glæde for mange, men også for at medvirke til fortsat læselyst, udgør biblioteket også en væsentlig del af byens kulturliv og lægger 
årligt lokale til mere end 300 forskellige arrangementer. Endvidere har flere foreninger lokale i bygningen. 
Reducering af biblioteket vil derfor medføre en meget væsentlig forringelse af de mange tilbud til borgerne, som frivillige foreninger i dag tilbyder. 
Ligesom flere foreninger vil blive hjemløse. 

Tommy Sørensen Svinninge Lokalforum 

KUFU 18 Sekretariat - 
halvering af 
Fællesskabspulje + 
KUFU 19 Sekretariat - 
nedlæggelse af 
Lokalområdernes 
udviklingspulje 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

KUFU 18 Sekretariat - halvering af Fællesskabspulje + KUFU 19 Sekretariat - nedlæggelse af Lokalområdernes udviklingspulje 
Svinninge Lokalforum gør hermed indsigelse imod reducering i puljerne til brug for lokalområderne. 
Ofte er det de små ting, der gør en forskel ude i lokalområderne. 
Ofte er det netop en lille bevilling fra enten Fællesskabspuljen eller Puljen til Lokal Udvikling der har været den sidste gnist der tændte bålet. 
Det vil fjerne motivationen hvis man fjerne de puljer, som vi er rigtig gode til at få skabt megen værdi af, ude i lokalområderne.  
Puljerne har været vores livline i forhold til at sikre indtægter til lokalområder, hvor fonde og andre givere har stillet med krav om kommunal 
medfinansiering. Denne mulighed for at søge eksterne midler forsvinder, hvis forslaget gennemføres - og dermed vil forslaget slå igennem med en 
mangedobbelt effekt ude i lokalområderne. 
Signalværdien overfor lokalområderne og de mange frivillige ildsjæle går stik imod det udtalte politiske ønske om inddragelse af borgere og 
lokalområder. Det risikerer at sætte os år tilbage i arbejdet og kan ikke undgå at påvirke motivationen hos de mange frivillige, som bærer læsset i 
det daglige. 

Tommy Sørensen Svinninge Lokalforum 

Holbæk Bibliotekerne: 
Nedskæring på 
biblioteksfagligt 
personale samt 
reduktion i betjent 
åbningstider 

Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Høringssvar fra personalet på Holbæk Bibliotekerne vedrørende spareforslag KUFU 3 og KUFU 29: 
Biblioteket løfter alle områder af samfundet gennem kultur, og viser, hvordan kulturen har værdi i sig selv. På biblioteket er kultur ikke kun bøger, 
film og musik, men den måde vi er sammen på som mennesker. På biblioteket er kultur et fællesskab på tværs af alder, køn, etnicitet og værested 
i livet. Biblioteket er det kulturelle mødested, hvor mennesker kan være – uden at være noget særligt. 
 
Personalet på Holbæk Bibliotekerne påpeger at de foreslåede besparelser på særligt personaletimer i høj grad vil påvirke Bibliotekets indsatser og 
kerneopgaver.  
 
Sårbare borgere: 
”Bogstavelig talt er en gruppe brogede unge mennesker og skæve eksistenser…vi vil gerne takke Holbæk Bibliotekerne for, at det kan lade sig 
gøre. Både bogen, undervisningen og vores unikke fællesskab…”  
Citat fra forordet til ”Toppen af isbjerget” skrevet af unge fra Bogstaveligt talt – Holbæk Bibliotekernes skriveklub for unge. 
 
Biblioteket laver mange meningsfulde sociale aktiviteter, hvor vi er sammen om litteraturen.  De deltagende borgere ønsker, udover litteraturen, 
at indgå i et socialt fællesskab – for at undgå ensomhed. Tilbuddene tiltrækker i høj grad borgere i nye livssituationer fx: overgange mellem 
forskellige skoletilbud, nylig pension, mistet ægtefælle, sygdom, nytilflyttede og lignende. 
Fælles for aktiviteterne er at de kræver personaletid for at få fællesskabet til at lykkedes. 
Besparelsen vil betyde færre faciliterede læsefællesskaber – her rammes særligt de sårbare borgere. 
 
Bibliotek i hele kommunen:  
”Vi kan koncentrere os om litteraturen når bibliotekaren sørger for at alle bliver hørt”  
Deltager i DR Romanklub Tølløse 
 
Der hvor vi har en biblioteksbygning er der brug for den biblioteksfaglige viden i den betjente åbningstid. Det kræver også personale for at 
opbygge tætte, lokale relationer – relationer der hjælper med at sætte lys i vinduerne i den ubetjente åbningstid. Tomme lokaler bliver let 
utrygge, øger risikoen for hærværk og holder mange af de potentielle brugere væk. En besparelse på personaletimer giver endnu flere timer uden 
liv og med risiko for uhensigtsmæssig adfærd. 
Holbæk Bibliotekerne vil også gerne være bibliotek der hvor der ikke er biblioteksbygninger. Det kræver personale – uden bygning bliver 
personalet biblioteket – vi ruller ud med kufferter med bøger og booktalks på skoler, i forsamlingshuse og foreninger og så videre.   
 
Materialernes mangfoldighed: 
”Kære Bibliotek du er mit mental viktualiekælder-rum, hvor jeg henter klassisk og moderne litteratur…og ofte får lån noget med hjem af forfattere 
jeg ikke kendte…”  
Biblioteksbruger august 2022 
 
Bibliotekets materialebestand indeholder i dag et bredt og kvalitativt godt udvalg. Når materialekontiene beskæres, bliver det sværere at tilbyde 

Tina Holst 
Christensen/TR 

Holbæk Bibliotekerne 



Overskrift Udvalg Høringssvaret Navn Evt. institution eller 
foreningsnavn 

god litteratur, film, spil og musik til alle. Bibliotekets samling skal afspejle litteraturens mangfoldighed og ikke kun rumme de mest populære titler. 
Biblioteket er ofte det eneste sted, hvor man som borger kan se en bred vifte af litteratur, også fra mindre kendte forfattere og forlag – og 
dermed blive inspireret til at læse dem. 
Den forslåede besparelse medfører at det bliver sværere at tilgodese bibliotekets mange forskellige typer brugere, der har behov for alt fra 
letlæsningsbøger til store murstensromaner eller fagbøger. Der er behov for en stor variation i materialetyper og sværhedsgrader, og det gælder 
såvel de fysiske som de digitale materialer. Færre materialer giver længere køer og mere ventetid. 
 
Understøttende tiltag for andre kerneområder: 
”Når jeg går herfra, føler jeg at jeg bliver klogere”  
Borger med demens efter deltagelse i fælleslæsning på Fjordstjernen 
 
Biblioteket har en vigtig funktion med at spotte sammenhænge til gavn for udvikling og innovation så tæt på borgeren som muligt. Biblioteket 
deltager derfor i mange samarbejder, projekter og samskabelsesprocesser både internt i Kultur, Fritid og Ungeliv, sammen med Læring og Trivsel, 
Aktiv hele livet og Vækst og bæredygtighed.  
Besparelse på personaletimer vil påvirke Holbæk Bibliotekernes mulighed for deltage i sådanne samarbejder. 
 
For at leve op til Bibliotekslovens intention om at give lige adgang til at gøre sig selv klogere hele livet og styrke den enkeltes mulighed for at være 
en aktiv deltagende borger – anbefaler personalet på Holbæk Bibliotekerne at vi ikke udvander det lokale bibliotekstilbud.  
Ved et blik på geografien i kommunen vil Holbæk Bibliotekerne hellere søge en besparelse på mursten fremfor personale - derfor anbefaler vi at 
afsøge muligheden for at flytte ressourcerne i Svinninge Bibliotek over i et tættere samarbejde med Svinninge Skoles PLC fremfor en besparelse 
fordelt over alle matrikler og indsatser. Et sådan forslag vil dog kræve en anlægsinvestering her og nu og først give en besparelse på sigt. 
Med venlig hilsen 
Personalet på Holbæk Bibliotekerne 

Alzheimer Økonomiudvalget, 
Udvalget for Ældre 
og Sundhed, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Min mand har diagnosen Alzheimer, og er bruger af Toppen, som nu hverdagen og sygdommen tillader. 
Vi blev lovet at Toppen ville fortsætte, efter de 2 faste medarbejdere stoppede. 
På nuværende tidspunkt er Toppen nede på 2 dage om ugen. 
Det er ikke altid at disse 2 dage passer ind i humøret med diagnosen, programmet, tidspunkt af hensyn til færgetid, da vi bor på Orø. 
En yderligger nedskæring af færge farten, vil kun forværre min mands sitaution, for at deltage i Toppens aktivitet. 
At skære i de områder,hvor de  i forvejen hårdt ramte 
deltagere af Toppen mødes, og har lidt frirum, er helt utænkeligt . 
Mvh Vivi 

Vivi Kyndesen   

 


